
رهبر معظم انقلاب اسلامی:

حادثه تروریستی 
شاهچراغ موجب رسوایی 

آمریکایی های منافق شد
     رهبر معظم انقاب اســامی خاطرنشــان 
کردند: دستگاه های فرهنگی و هنری باید این 
حادثــه بــا عظمت را همچون قضیه عاشــورا و 
ســایر مســائل تاریخی مورد توجه قرار دهند و 

به آیندگان منتقل کنند...

رئیس مجلس:

 تصمیم برای حل مشکلات 
گرفته شود باید به هنگام 

گر امروز در حل       رئیس مجلس با بیان اینکه ا
برخی مسائل ناتوان هستیم می توانیم آنها را 
با تکیه به علم و پژوهش برطرف کنیم، یادآور 
شــد: البته گاهی ما مســأله ای را حل می کنیم 
اما آن مسئله در زمان مناسب حل نشده لذا 
تصمیــم خــوب و درعیــن حال بــه هنگام لازمه 

کار است...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

دومین کنفرانس بغداد تحت الشعاع حضور ایران، اروپا و عربستان برگزار شد؛

 نشست همسایگان 
دور یک میز
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پایگاه خبری
بــه اســتناد رونوشــت ســند شــماره 250821 مــورخ 1401/08/18 
بــا شناســه ســند 140111456723000176 دفتــر اســناد رســمی2 
زنــد محمــود 4 دانــگ ســهام  آقــای علــی محمــودی فر بوشــهر 
خــود در مالکیــت لنــج بــاری بــه شــماره ثبــت 12546- بندرعبــاس 
را بــه آقایــان رضــا محمــودی فرزنــد اســمعیل و رحیــم محمــودی 
فرزنــد حســن)هرکدام نســبت بــه 2 دانــگ(  انتقــال قطعــی داده 
اســت. مراتــب بــه اســتناد مــاده 25 قانــون دریایــی ایــران آگهــی 

مــی گــردد.
گهی 1427064 شناسه ا

 نوبت دوم

 نقل و انتقال  لنج باری  نقل و انتقال  لنج باری 
به شماره ثبت به شماره ثبت 1254612546- بندرعباس- بندرعباس

به دنبال حذف ایران از کمیسیون مقام زن؛

 کارکردهای تبلیغاتی 
یک بازی سیاسی علیه ایران

یک کارشــناس مســائل بین الملل خــروج ایران از 
کمیســیون مقام زن ســازمان ملل متحد را اقدامی 
نمادین دانست و گفت: خروج ایران از این کنوانسیون 
تا حد زیادی به نفع جمهوری اسلامی است زیرا مجبور 
نخواهد بود که تمام خواسته های این نهاد وابسته به 

سازمان ملل را بپذیرد و آنها را اجرا کند.
ثمانه اکوان در خصوص حذف ایران از کمیســیون 
مقام زن سازمان ملل متحد اظهار کرد: این یک اقدام 
طبیعی از سوی دولت آمریکا بود زیرا مقامات دولت 
بایدن بارها حمایت تمام قد و کامل خود را از اغتشاشات 
ایران اعلام کردند، بنابراین ایجاد فضای تبلیغات منفی 
بر ضد ایران یکی از کوچک ترین راهکارها برای اعلام 

حمایت از درگیری ها در ایران است.
وی با اشــاره به تلاش های گســترده آمریکا برای 
حمایت از اغتشاشات افزود: انجام اقدامات گسترده 
برای اخراج ســفرای ایرانی از اروپا یا بســته شــدن 
سفارتخانه های کشور یا حتی تلاش برخی از لابی ها 
برای حمله نظامی بر ضد ایران همه در راستای جنگ 

هیبریدی آمریکا علیه ایران به شمار می آید.
این کارشــناس مســائل بین الملل خروج ایران از 
کمیســیون مقام زن سازمان ملل متحد را اقدامی 
نمادین دانست و گفت: این موضوع به عنوان اقدامی 
نمادین تصویب شــد تا تبلیغات سیاسی به دنبال 

خود داشته باشد.
وی بــا تاکیــد بر اینکه این اقدام از نظر حقوقی هیچ 
تأثیــری بر ایران و فعالیت های آن نخواهد داشــت، 

خاطرنشــان کرد: اخراج از کمیســیون مقام زن تنها 
کارکردهــای تبلیغاتــی دارد البته آنها می دانند که 
بــرای چنین اقدامی نیز مکان مناســبی را انتخاب 
نکرده اند زیرا ایران تنها دو ســال بود که به عضویت 

این کنوانسیون بین المللی درآمده بود.
اکوان با برنامه های بســیار زیاد کنوانسیون مقام زن 
سازمان ملل در راستای گسترش فمینیست در جهان، 
ادامه داد: خروج ایران از این کنوانسیون تا حد زیادی 
به نفع جمهوری اسلامی است زیرا مجبور نخواهد بود 
که تمام خواسته های این نهاد وابسته به سازمان ملل 
را بپذیــرد و آنهــا را اجرا کند، بنابراین می توان گفت 
آمریکایی ها و جامعه بین الملل از این اقدام ضرر کردند.
وی دربــاره احتمال درخواســت دوبــاره ایران برای 
عضویت در این نهاد گفت: به نظر می رسد که دلیلی 
برای درخواســت عضویت دوباره ایران و آغاز فعالیت 
خود در این کنوانسیون وجود ندارد زیرا هنگامی که 
آنها به شکل سیاسی ایران را حذف می کنند، دلیلی 

برای بازگشت به این کنوانسیون وجود ندارد.
این کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به احتمال 
تکــرار این اقدام به بهانه هــای دیگر تصریح کرد: 
کشورهای دیگر اعلام کردند که این اخراج پایه گذار 
سنت بسیار بدی را در روابط بین الملل خواهد بود 
و کم کم به این نتیجه می رسند که همه تصمیمات 
سیاســی است؛ بنابراین ســایر کشورها محلی از 
اعتبار برای ســازمان ملــل یا زیرمجموعه های آن 

قائل نخواهند بود.

یادداشتویترین  پیشنهاد

چوب حراج به تجربه های کرونایی 
می زنیم و دود می خوریم

  زهرا ایرجی، فعال رسانه
شُــک همه گیــری کرونــا 
در جهــان و متعاقــب آن 
قرنطینه هــای طولانــی که 
موجی از دورکاری ها، آنلاین 
شدن کلاس های آموزشی و 

استفاده گسترده تر و البته کارآمدتر از فناوری های 
نویــن را پدیــد آورد، موجــب شــد متخصصان 
فناوری های نوین اعلام کنند که کرونا جهان را در 
اســتفاده از تکنولوژی ۱۰ سال به پیش رانده است 

و این خبر خوبی بود.
دو سال پیش وقتی کرونا در ایران روزانه ۷۰۰ تا ۸۰۰ 
کشته می گرفت، علی رغم تمام مشکلات مربوط به 
پهنای باند و ســرعت اینترنت، کل کشور دورکاری 
و کار از منــزل را تجربــه کرد و این تجربه اگرچه در 
حوزه آموزش و پرورش زیان آور تفســیر می شــود، 
اما در ســایر حوزه ها کــه قابلیت دورکاری در آنها 
وجود داشــت، اتفاق مثبتی بود چون عملًا موجب 
شد ترددهای مداوم روزانه به محل کار برای تعداد 
گسترده ای از کارمندان لغو شود. مردم تهران هم در 
شگفت انگیزترین حالت تهران، در روزهای قرنطینه 

کرونا، هوایی پاک و آسمانی آبی را تجربه کردند.
دورکاری کارمندان نشان داد امکان کار در منزل با 
همان بهره وری و حتی بالاتر وجود دارد و تعداد قابل 
توجهــی از کارمندان می توانند بخش قابل توجهی 
از زمــان خــود را به جــای اینکه در ترافیک و برای 
رفت وآمد به اداره ها تلف و موجب بیشــتر شــدن 
آلودگی هوا شوند، با انرژی بیشتر در منازل خود و به 
کمک اینترنت برای انجام کارهایشان صرف کنند.  
خوشــبختانه کرونا فروکش کــرد و البته در اوایل 
فروکش کردن کرونا این مسئله مطرح شد که باید 
از تجارب کرونا بهره گرفت اما اکنون بهترین تجربه 
کرونا نیز به راحتی به فراموشــی ســپرده شده و در 
حالــی که تهــران در کثیف ترین وضعیت ممکن از 
نظر آلودگی هوا قرار دارد، کارمندانی که می توانند 
کارهــای خود را از منزل انجام دهند هم باید راهی 
اداره های خود شــوند و این یعنی ترافیک، آلودگی 
بیشتر هوا و آسیب های نگران کننده به ریه مردم.

اینکه چرا مســئولان کشــور در حالی که وضعیت 
هوای تهران قرمز و آلوده برای همه گروه هاســت، 
فقط مدارس را آنلاین اعلام می کنند، شاید به این 
دلیل باشــد که فکر می  کننــد کارمندان ریه های 
پولادین دارند؛ اما آیا مســئولان به این مسئله فکر 
می کننــد که می تــوان کارمندان و به ویژه مادران 
کارمنــدی که می توانند دورکاری کنند را هم دور 
کار اعلام کنند تا هم بتوانند از فرزندان خود در خانه 
مراقبت کنند و هم بخش قابل توجهی از ترددها در 

شهر کاهش پیدا کند و هوا آلوده تر نشود؟
آنلاین شــدن مدارس و دورکار نشدن کارمندان به 
ویژه مادران، عملًا نقض غرض است چراکه مادران 
شــاغل مجبور هســتند کودکان خود را در همین 
هــوای بســیار آلوده به خانه اقــوام، محل کار و یا 
مهدهای کودک ببرند. البته شاید بگویید مهدهای 
کودک تعطیل است اما بسیاری از مهدهای کودک 
به دلیل تقاضای والدین باز هســتند تا والدینی که 
امکان نگهداری فرزندشــان از سوی اقوام را ندارند، 

بتوانند فرزندانشان را به مهدکودک بسپارند.
البتــه ایــن مهدهای کودک به دلیــل باز بودن در 
هوای آلوده اخطار می گیرند اما به راســتی مادری 
که فرد آشــنایی را برای نگهداری فرزندش ندارد، 
در ایــن وضعیت هوا چــه باید بکند؟ چرا در حالی 
که می توان به رؤســای ادارات اجازه دورکار کردن 
کارمندانشان را داد، چنین اجازه ای داده نمی شود و 
همچنان کارگروه اضطرار آلودگی هوا بدون در نظر 
گرفتن واقعیت هــای جامعه و امکانات تکنولوژی، 
مــدارس را غیرحضوری اعلام و مشــکلات زیادی 

برای خانواده ها به بار می آورد.
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سیاست 2

تروئیکای اروپا پس از جلسه دیشب شورای امنیت درباره 
ایران،  در بیانیه ای مشــترک ادعاهایی را درباره برنامه 
هسته ای و موشکی ایران و نقش منطقه ای آن پرداخته و 
نسبت به آن چه انجام دادن  فعالیت های تنش زا  در این 

زمینه ها عنوان کرده اند به ایران هشدار دادند.
تروئیــکای اروپا]فرانســه، انگلیــس و آلمان[ پس از 
جلســه شــورای امنیت درباره ایران که بررسی ادعای 
ارائه پهپادهای ایرانی به روسیه برای استفاده در جنگ 
اوکراین بخشی از آن بوده است، در بیانیه ای مشترک 
گفت: ایران به مدت سه سال و نیم است که در حال نقض 
تعهداتش ذیل برجام بوده و به توسعه برنامه هسته ای اش 
ادامه می دهد، در حالی که به طور چشمگیری در حال 
کاهش تعهداتش در زمینه ایجاد شفافیت است. ایران 

هیچ توجیه غیرنظامی موثقی برای این اقدامات ندارد 
که در بر دارنده خطرات قابل توجهی در زمینه اشاعه 
تسلیحات اتمی هستند. برنامه هسته ای ایران هیچ گاه 

به اندازه امروز پیشرفته نبوده است.
در ادامــه ایــن بیانیــه آمده اســت: ایــران در ماه 
نوامبر اعلام کــرد که توانمندی های تولید اورانیوم 
غنی شــده اش را در فردو و نطنز به میزانی بســیار 
بیشــتر از محدودیت های برجــام افزایش می دهد. 
ایــن فعالیت هــای به طــور بازگشــت ناپذیری بر 
دانش]هســته ای[ ایران می افزاید. همچنین مدت 
زمانی را که ایران برای انباشت مواد شکافت پذیر کافی 
برای]تولید[ چندین ســلاح هسته ای نیاز دارد، در 
صورتی که بخواهد این کار را بکند، کاهش می دهد.

تروئیکای اروپا با اشــاره به سطح غنی سازی اورانیوم 
در ایران گفت: ایران به تولید اورانیوم با خلوص پایین 
و بالا در سطوح بی سابقه ای ادامه داده و تا ۶۰ درصد 
غنی سازی انجام می دهد. این به ویژه به دلیل آن که 
ایران توان آژانس بین المللی انرژی اتمی را برای نظارت 
و راســتی آزمایی درباره بخش مهمی از فعالیت های 
هســته ای ایران به تعلیق درآورده، نگران کننده است 
و اطمینان یابی از ماهیت صلح آمیز برنامه هســته ای 

ایران را برای آژانس سخت تر می کند.
در این بیانیه ادعا شــده است: تنش زایی های مداوم 
ایــران تاثیری جدی بر امنیت بین المللی و مقررات 
عدم اشــاعه تسلیحات هسته ای دارد. ایران توافقی 
را که توســط هماهنگ کننده برجام در ماه مارس و 

اوت برای بازگشــت به پایبنــدی کامل به تعهدات 
برجامی اش ارائه شــد را با درخواســت های غیرقابل 

قبول وفراتر از چارچوب برجام رد کرد.
این ســه کشــور اروپایی در بیانیه مشترکشان گفتند: 
برجام و اجرای توافق های پادمانی آژانس دو موضوع جدا 
از هم  هستند. ایران تعهدات قانونی الزام آور بین المللی 
دارد تا پاسخگوی ]سوالات درباره[ تمامی مواد هسته ای 

باشد و با آژانس همکاری کند.
همچنین در این بیانیه درباره برنامه موشــکی ایران 
ادعا شده است: امروز، شورای امنیت درباره تحولات 
مهم در زمینه برنامه موشکی ایران و انتقال ثبات زدای 
موشک ها و پهپادهایش به بازیگرانی در منطقه وفراتر 

از آن نیز به بحث پرداخت.

اروپا علیه ایران بیانیه داد

بین الملل

 سون فون بورگسدورف  رییس 
نمایندگی اتحادیه اروپا در کرانه 

باختری و غزه، هنگام بازدید از ویرانه 
یک مدرسه فلسطینی تخریب شده 
از سوی نیروهای اسراییل در کرانه 

باختری اشغالی، با کودکان فلسطینی 
این مدرسه صحبت می کند./ 

خبرگزاری فرانسه

حضور  آرتین  در دیدار 
رهبری با خانواده 
شهدای حادثه تروریستی 
شاهچراغ/خبرآنلاین

گزارش تصویری

کنفرانس بغداد تحت الشعاع حضور ایران، اروپا و عربستان برگزار شد؛ دومین 

نشست همسایگان دور یک میز
دومین کنفرانس بغداد دیروز ســه شنبه 
درحالی با مشارکت ۱۲ کشور در سواحل 
بحرالمیت به میزبانی اردن برگزار شــد که 
حضور  حسین امیر عبداللهیان  وزیر امور 
خارجه جمهوری ایران و مقامات بلندپایه 
اتحادیه اروپا و مقامات سعودی آن را تحت 

الشعاع قرار داد.
در این کنفرانس که به دعوت  عبدالله دوم  
شــاه اردن و با هماهنگی  شــیاع السودانی  
نخســت وزیر عراق برگزار شــد، سران و 
مقامات کشورهای ایران، مصر، عربستان، 
امــارات، قطــر، بحرین، کویــت، عمان، 
ترکیه، همراه با دبیر کل سازمان همکاری 
خلیج فارس و اتحادیه کشــورهای عربی و 
نمایندگان سازمان ملل و سازمان همکاری 
اســلامی و اتحادیه اروپا و  امانوئل مکرون  

رئیس جمهور فرانسه حضور داشتند.
ایــن کنفرانس بر اســاس تصمیم اولین 
کنفرانس که در آگوســت ۲۰۲۱ در بغداد 
برگزار شد، به میزبانی اردن برگزار می شود 
و هــدف آن حمایت از حاکمیت، امنیت و 
ثبات عراق و توسعه مکانیسم های همکاری 
با این موضوع به گونه ای اســت که امنیت، 
ثبات و روند توسعه منطقه را افزایش دهد.
در مراســم افتتاحیه این کنفرانس سفرای 
کشــورهای عربی، اتحادیه اروپا، گروه ۲۰ 

حضور داشتند.
امنیت غذایی و آبی

 احمــد الصحاف  ســخنگوی وزارت امور 
خارجــه عــراق در این بــاره گفت که این 
کنفرانــس به منظور حمایت کشــورهای 
شرکت کننده از عراق در چندین پرونده از 
جملــه حاکمیت ملی، امنیت و ثبات عراق 
و حمایت از روند سیاسی و مسیر اقتصادی 
و توســعه و بازسازی این کشور به گونه ای 
که خواسته های مردم عراق را برآورده کند، 

برگزار می شود.
وی اظهــار داشــت: کنفرانس یاد شــده 
راه هــای حمایت از عراق و تلاش هایی که 
برای ارتقای امنیت و حاکمیت این کشور و 
تضمین ثبات آن و دستیابی به توسعه و رفاه 
برای مردمش را مورد بحث قرار خواهد داد.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه عراق 
ادامه داد: علاوه بر توســعه مکانیسم های 
همــکاری منطقه ای با عــراق، تعدادی از 
پرونده های مرتبط با این کشــور از جمله 
مبارزه با تروریســم، امنیت غذایی، امنیت 
آب، انرژی و سایر حوزه هایی که به حمایت 

از این کشــور کمک می کنند مورد بحث 
قرار می گیرد ضمن آنکه درباره شیوه های 
همــکاری منطقه ای که منجر به امنیت و 
ثبات منطقه می شود، گفت و گو خواهد شد.

ثبات و امنیت منطقه
شــرکت کننــدگان در اولین نشســت 
کنفرانس همکاری و مشــارکت بغداد که 
در ۲۸ آگوست ۲۰۲۱ برگزار شد، در بیانیه 
پایانی با رد انواع و اشکال تروریسم و افکار 
افراط گرایی خواستار هم افزایی تلاش های 
منطقه ای و بین المللی به گونه ای که بر ثبات 
و امنیت منطقه تأثیر مثبت بگذارد، شدند.
شرکت کنندگان با اذعان به اینکه منطقه 
با چالش های مشــترکی مواجه اســت که 
نیازمنــد مقابله با آن ها بر اســاس امنیت 
مشــترک و منافع متقابل اســت بر لزوم 
یکپارچه شــدن تلاش ها بــرای مقابله با 
چالش های ناشــی از تغییــرات اقلیمی و 

افزایش دما تاکید کردند.
نشستن همسایگان عراق دور یک میز

دفتر ریاست جمهوری فرانسه که از وی به 
عنوان مبتکر این کنفرانس یاد می شود می 
گوید که هدف از برگزاری چنین نشستی 
این است که همسایگان و شرکای عراق را 
دور یک میز جمع کند تا از طریق گفت و 

گــو رو بــه جلو حرکت کنند اما نکته قابل 
تامل اینکه شرایط منطقه با وجود نیروهای 
خارجــی و دخالت بیگانــگان در امور این 
منطقه همچنان پر نوسان و پرخطر است.

این در شرایطی است که عراق پس از پشت 
سرگذاشتن یک بحران سیاسی که به مدت 
یک ســال ادامه یافت به تازگی به یک راه 
حل دســت یافته اســت و سوریه به دلیل 
حضور نیروهای اشــغالگر آمریکا و ترکیه و 
حمایت آن ها از تروریســت ها همچنان در 
عرصه رویارویی با متجاوزان اســت. لبنان 
نیز به دلیل خلاء ریاست جمهوری و دخالت 
برخی کشورهای منطقه و حتی خود فرانسه 
که قصد تقویت نفوذ خود را در این کشــور 
دارند، همراه با ســایر بحران های منطقه ای 

در مشکلات سیاسی فرو رفته است.
بــا اینحال الیزه ادعا می کند که هدف این 
کنفرانس حمایــت از ثبات، امنیت و رفاه 

عراق و بررسی وضعیت کل منطقه است.
 ریاض قهوجی  رئیس موسســه مطالعات 
نظامی خاور نزدیک و خلیج فارس می گوید 
که این کنفرانس انتظارات بزرگی دارد، اما 

هیچ کس انتظار معجزه ندارد.
شاید یکی از مهمترین مسائلی که اهمیت 
ایــن کنفرانس را دو چندان کرده اســت، 

حضــور  انریکه مــورا  هماهنگ کننده و  
جوزپ بورل  مســئول سیاســت خارجی 
اتحادیه اروپا    و  حســین امیرعبدالهیان  
وزیر امور خارجه جمهوری ایران و تعدادی 
از وزرای خارجی عرب و مقامات کشورهای 

عربی از جمله عربستان باشد.
به گفته برخی کارشناسان، موضوع پرونده 
مذاکرات هســته ای بین غرب و ایران که 
مورد توجه همســایگان عــرب ایران نیز 
هست، دیدار امروز بورل و امیرعبداللهیان 
در حاشــیه کنفرانس بغداد در بحر المیت 
با حضور علی باقری مذاکره کننده ارشــد 
ایــران و انریکــه مــورا هماهنگ کننده 
مذاکرات ایران و ۱+۴ ایران بررســی شد و 
چه بســا  امان  مرکز ارســال سیگنالی در 

پرونده مذاکرات هسته ای باشد.
این کارشناســان همچنیــن بر این باورند 
که حضور مقامات بلندپایه عربســتانی در 
این کنفرانس از جمله محمد بن ســلمان 
ولیعهد این کشور شاید زمینه از سرگیری 
گفت و گوهای ریاض و تهران را فراهم کند 
و ایــن اجلاس فرصت خوبی برای تکمیل 

این گفتگوها خواهد بود.
به گفته قهوجی، باید جایگاه برتر ایران در 
منطقه را بررســی کرد زیرا نفوذ ایران در 

همه جای منطقه از عراق گرفته تا سوریه 
و از لبنان تا یمن وجود دارد.

وی افــزود کــه ایــران نمی خواهد هیچ 
دستاوردی را از دست بدهد بنابراین بر سر 

موضوعات مذاکره می کند.
در همین حال، جمهوری اسلامی ایران پیش 
از برگزاری این کنفرانس، عربستان را که از 
سال ۲۰۱۶ روابط دیپلماتیک خود با تهران 
را قطع کرده است؛ به مذاکره فراخواند. وزیر 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران دیروز 
دوشنبه گفت که تهران آماده بازگشت به 
روابط عادی و بازگشــایی سفارتخانه ها در 
صورت آمادگی طرف ســعودی است. وی 
اظهار کرد: گفت وگوهای ما با عربســتان 
سعودی در مسیر دیپلماسی رسمی است، 
آمادگی داریم هر زمان که طرف ســعودی 
آماده باشــد نســبت به بازگشت روابط به 
حالت طبیعی و بازگشــایی سفارتخانه ها 

اقدام کنیم.
امیرعبداللهیان در عین حال تاکید کرد: این 
طرفی سعودی است که باید تصمیم بگیرد 
چگونه رویکرد ســازنده در قبال جمهوری 

اسلامی ایران را دنبال کند.
آزمایشی برای نخست وزیر جدید عراق

این کنفرانس آزمونی برای  محمد شــیاع 
الســودانی  نخســت وزیر جدید عراق نیز 
هســت که پس از یک بن بســت سیاسی 
بیش از یک ساله توانست به عنوان نخست 

وزیر انتخاب شود.
کنفرانس بغداد ۲ اولین نشست بین المللی 
سطح بالا خواهد بود که به ریاست این مقام 
عراقی پس از ســلف خود یعنی  مصطفی 

الکاظمی  برگزار شد.
 حمزه حداد  پژوهشــگر مدعو در شــورای 
روابط بین الملل اروپا معتقد است که اولین 
کنفرانس بغداد با هدف نشــان دادن این 
موضوع که  مصطفی الکاظمی  قادر است 
رهبران منطقه به ویژه کشــورهای حوزه 
خلیــج فارس را در بغداد جمع کند، انجام 

شد.
بــه گفته حداد، در دوره دوم این کنفرانس 
هدف نخست السودانی نخست وزیر جدید 
عراق این است که نشان دهد توانایی لازم را 

برای حفظ این روابط دارد.
وی افزود: با این حال، من فکر می کنم که 
عراقی ها و غیرعراقی ها می خواهند این بار 
این کنفرانس به یک دستور کار جدی تر و 

نتایج بهتری منجر شود.

خبر ویژه

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار خانواده های شهدای حادثه تروریستی حرم مطهر شاهچراغ علیه السلام این 
حادثه تلخ را موجب داغدار شدن دل ها اما ماندنی در تاریخ ایران خواندند و با تأکید بر رسوا شدن دستهای پشت 
پرده این خباثت یعنی امریکایی های کینه توز و بوجود آورنده داعش، خاطرنشان کردند: دستگاه های فرهنگی و 
هنری باید این حادثه با عظمت را همچون قضیه عاشورا و سایر مسائل تاریخی مورد توجه قرار دهند و به آیندگان 

منتقل کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای ترور زائران را متفاوت از ســایر حوادث تروریســتی و موجب رســوایی مضاعف دشــمن 
دانستند و گفتند: علاوه بر عاملان جانی و خیانتکار، پشتیبانان اصلی و بوجود آورندگان داعش نیز در این جنایت 

شریک هستند. آنها آن قدر دروغگو، سیاه دل، رسوا و منافق هستند که در حرف، پرچم حقوق بشر را بالا می برند 
اما در عمل، گروههای خطرناک تروریستی را بوجود می آورند.

ایشان دستگاه های فرهنگی و رسانه ای را به تولیدات هنری در خصوص این حادثه و سایر قضایای تاریخی توصیه 
کردند و افزودند: ما در مسائل مربوط به حوادث و تاریخ انقلاب اسلامی و جنایت های دشمنان از نظر کار رسانه ای و 
تبلیغی، کوتاهی داریم به گونه ای که نسل جوان ما اطلاعات زیادی از حوادث گذشته از جمله جنایات منافقین ندارد.
رهبر معظم  انقلاب اســلامی تأکید کردند: تبیین این واقعیت ها جزو وظایف فعالان بخشــهای هنری، تبلیغی و 

نگارشی و همه دستگاه های فرهنگی است.

رهبر معظم انقلاب اسلامی:

حادثه تروریستی شاهچراغ موجب رسوایی آمریکایی های منافق شد

رئیس مجلس:

 تصمیم برای حل مشکلات 
باید به هنگام گرفته شود

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اگر امروز 
در حل برخی مســائل ناتوان هستیم می توانیم آنها 
را با تکیه به علم و پژوهش برطرف کنیم، یادآور شد: 
البته گاهی ما مسأله ای را حل می کنیم اما آن مسئله 
در زمان مناسب حل نشده لذا تصمیم خوب و درعین 
حال به هنگام لازمه کار اســت. محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس شــورای اســلامی در آیین رونمایی 
از تازه هــای نشــر، منابع دیجیتــال و موزه مجازی 
کتابخانه، موزه و مرکز اســناد مجلس که در محل 
مجلس مشروطه برگزار شد، ضمن قدردانی از فعالیت 
های این مجموعه در هفته پژوهش، گفت: امروز بحث 
مربوط به علم و پژوهش از موضوعات بســیار مهم و 

اساسی برای هر مجموعه، جامعه و کشوری است. 
قالیباف در ادامه با اشــاره به اینکه اگر امروز در حل 
برخی مسائل ناتوان هستیم می توانیم آنها را با تکیه 
به علم و پژوهش برطرف کنیم، یادآور شــد: به هر 
میزان که در عرصه های پیشــرفت علم، پژوهش و 
تحقیقات حرکت کرده و پژوهش های علمی، معتبر 
و مؤثر داشته و در کاربست ها و در زمان مناسب خود 

استفاده کردیم، موفق بوده و خواهیم بود.
وی خاطرنشان کرد: البته گاهی ما مسأله ای را حل 
می کنیم اما آن مسئله در زمان مناسب حل نشده لذا 
تصمیم خوب و درعین حال به هنگام لازمه کار است.

گشایی   ایران خواستار باز
گذرگاه لاچین شد 

ســخنگوی وزارت امور خارجه ابراز امیدواری کرد 
ســریعا موضوع رفع انسداد کریدور لاچین از طریق 
گفت وگو و بصورت مســالمت آمیز بین آذربایجان و 

ارمنستان حل و فصل شود.
 ناصر کنعانی  در پاسخ به سوالی در خصوص مسدود 
سازی کریدور لاچین اظهار کرد : جمهوری اسلامی 
ایران همواره بر حل مســالمت آمیز اختلافات میان 

جمهوری آذربایجان و ارمنستان تاکید کرده است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه تاکید کرد: 
معتقدیــم اجرای کامل مفاد بیانیه ســه جانبه 
آتش بس ٩ نوامبر ۲۰۲۰ می تواند نقطه پایانی 
بر اختلافات بین دو کشور باشد. کنعانی با بیان 
اینکه اســتقرار صلح و ثبات در منطقه نیازمند 
پرهیز از هرگونه تنش غیر ضروری اســت،  ابراز 
امیدواری کرد سریعا موضوع رفع انسداد کریدور 
لاچین از طریق گفتگو و بصورت مسالمت آمیز 

بین طرفین حل و فصل شود.

ح شد در نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه مطر

ک احضار در ارتباط با قانون هوای پا
ســخنگوی قــوه قضاییه گفت: بدعــت حقوقی و 
اقدام ناعادلانه سیاســی حذف جمهوری اسلامی از 
کمیسیون بین المللی مقام زن در راستای فشارهای 
سیاسی به مردم و بویژه زنان گرامی ایران اسلامی قابل 
ارزیابی است و این اقدام برای اقدامات ضد فرهنگی 
و ضداخلاقی کشورهای جامعه مدعی علیه جامعه 

زنان طراحی شده است.
مســعود ستایشــی در نشست خبری در پاسخ به 
سوالی درباره کمبود دارو و این که  رئیس سازمان 
بازرسی اعلام کرده که برای ۴ شرکت دارویی در 
رابطه با کمبود دارو پرونده تشــکیل شــده است، 
گفت: در حوزه سازمان بازرسی کل کشور با کاهش 
تخصیص ارز ترجیحی، وزارت بهداشــت پیشنهاد 
افزایــش قیمت برخی داروها را داده بود و ســتاد 
تنطیم بازار با تأخیر این مساله را اجرا کرد. وزارت 
بهداشت همچنین تقاضای کاهش مالیات را داشت 
که نهادهای مربوطه با تأخیر آن را اجرایی کردند. 
سازمان غذا و دارو با سامانه های خود قابلیت رصد 
و پیش بینی موجودی ها را دارد و ســازمان برنامه 
و بودجــه تکالیفــی دارد که باید اقداماتی را انجام 

دهد و اشکالات موجود را رفع کنند.
ستایشــی دربــاره قانون هوای پــاک نیز گفت: در 
این زمینه مقاماتی احضار شــدند و معاونین یکی از 
وزارتخانه ها احضار شده و تفهیم اتهام شدند. دو معاون 
نظــارت و مدیر عامل یک شــرکت و معاون محیط 
زیست هم از کسانی هستند که احضار شدند و باید 

در دادسرا پاسخگو باشند.

 دیدار امیرعبداللهیان با بورل 
در اردن

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران با جوزپ بورل مســئول سیاســت 
خارجــی اتحادیه اروپا در منطقه  بحرالمیت  اردن 
دیــدار و رایزنی کــرد. حســین امیرعبداللهیان، 
وزیر خارجه جمهوری اســلامی ایران، در حاشــیه 
کنفرانس بغداد ۲ در امان پایتخت اردن، نشســت 
مشــترکی با جوزپ بورل، نماینده عالی و مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا برگزار نمود. در این 
نشست، مهمترین موضوعات در دستورکار ایران و 
اتحادیه اروپا بویژه شرایط حاکم بر مذاکرات وین، 

مورد تبادل نظر دو طرف قرار گرفت.
در این ملاقات امیرعبداللهیان، ضمن اعلام آمادگی 
جمهوری اســلامی ایران برای جمعبندی مذاکرات 
وین براساس پیش نویس بسته مذاکراتی که نتیجه 
ماهها مذاکرات سخت و فشرده است، به طرف های 
مقابل توصیه نمود با پرهیز از سیاسی کاری و با اتخاذ 
رویکردی ســازنده و واقع بینانه، تصمیمات سیاسی 

لازم را برای اعلام توافق بگیرند.

کو   چرایی پیشروی با
در درگیری با ارمنستان

یک دیپلمات پیشین کشورمان با بیان این که تمایلات 
غرب گرایانه پاشــینیان و ســکوت او دلیلی بر پیشروی 
باکو در اتفاقات میان ارمنستان و آذربایجان است،  گفت: 
تمایلات غربگرایانه پاشینیان، حمایت آنکارا از آذربایجان 
و نفوذ رژیم صهیونیستی موجب شد تا باکو به پیشروی 

خود ادامه دهد. 
سید علی سقائیان درباره تحولات اخیر در مرز لاچین که 
نیروهای باکو با استناد به توافق آتش بس ۲۰۲۰ به این 
سمت رفته اند، گفت: به نظر می رسد پشت پرده معامله 
ای هم میان ارمنستان با روس ها انجام شده بود گرچه 
پاشینیان نخست وزیر ارمنستان  هم تمایلات غربگرایانه 
خود را پنهان نکرده است. حتی منتقدان پاشینیان نیز 
مقاله ای نوشته بودند که به ما خیانت شد و نمی بخشیم. 
وی تصریح کرد: در واقع سکوت پاشینیان خود دلیلی بر 
پیشروی باکو شده است، از طرف دیگر مسکو هم به دلیل 
درگیری با اوکراین نمی تواند نظارت کافی داشته باشد. 
در عیــن حــال ترکیه نیز از آذربایجان حمایت می کند. 
نهایتا این که در پشت پرده توازن قوا به نفع باکو است. 

این دیپلمات پیشین کشورمان همچنین یادآور کرد: از 
زمانی که پاشینیان به عنوان نخست وزیر در ارمنستان 
روی کار آمد به نظر تلاش داشت تا به نوعی از مساله قره 
باغ رهایی یابد تا بتواند اقتصادش را نجات دهد. اقتصاد 
ارمنســتان سخت شده،  قدرت خرید مردم کاهش پیدا 
کرده و به همین دلیل پاشــینیان به نوعی خواســته تا از 

این قصه رهایی پیدا کند. 
سقائیان افزود: ارمنستان با توجه به ضعفی که در جنگ 
۴۴ روزه از خود نشــان داد و از طرف دیگر ســلاح های 
پیشرفته ای که در اختیار باکو قرار گرفت، علاوه بر این 
تمایلات غربگرایانه پاشینیان، حمایت آنکارا از آذربایجان 
و نفوذ رژیم صهیونیستی موجب شد تا باکو به پیشروی 

خود ادامه دهد. 
ســفیر ســابق ایران در ارمنســتان درباره این که آیا 
همــکاری های نظامی ایران و ارمنســتان می تواند 
کمکی به حل مساله کند با توجه به این که بخشی از 
ارامنه از پاشینیان درخواست داشته اند که با ایران در 
این زمینه همکاری داشــته باشد؟ گفت:  ایران بعد از 
مانور  نظامی که برگزار کرد، تاکنون ابتکار عمل دیگری 
نداشته است، مطبوعات و رسانه های عمومی باکو هم 
متاسفانه علیه ایران به شدت فعال هستند بنابراین ما 
بیــش از این نمی توانیم اقدامی کنیم.  وی همچنین 
اظهار کرد: بنابراین به هیچ وجه پاشینیان با توجه به 
نگاهی که در آمریکا وجود دارد،  تمایل ندارد تا اختلافات 
میان ایران و آمریکا را به داخل ارمنستان بکشاند،  حتی 
این اجازه را ندارد برای انجام مانور مشترک در استان 
سیونیک پیشنهاد دهد گرچه ما این آمادگی را برای 

همکاری داریم. 
ایــن دیپلمات پیشــین کشــورمان در پایان تاکید 
کــرد: در نتیجه توافق نانوشــته ای که احتمالا میان 
پاشینیان)ارمنستان( و روسیه وجود دارد،  به نفع باکو 
تمام می شود ضمن این که پاشینیان از این وضعیت 

نه جنگ و نه صلح خود را رها می کند. 

 آمریکا عدم احیای برجام را 
به گردن ایران انداخت!

معاون نماینده آمریکا در ســازمان ملل در بیانیه ای در 
جلســه شورای امنیت ادعاهایی را درباره عملکرد ایران 
در زمینه احیای برجام، روابط ایران و روســیه و برنامه 

هسته ای ایران مطرح کرد.
بــه گزارش وبگاه نمایندگی آمریکا در ســازمان ملل، 
رابــرت وود، معــاون نماینده آمریکا در ســازمان ملل 
در جلســه دیشــب شــورای امنیت درباره ایران، در 
بیانیه ای مدعی شــد: ما در زمانی گرد هم آمده ایم که 
اقدامات تحریک آمیز ایران برای ارتقای ظرفیت برنامه 
هســته ای اش رو به افزایش اســت. نگرانی های جامعه 

بین المللی شدت می یابد.
وود در این بیانیه مطرح کرد: آمریکا کاملا نســبت به 
حل وفصل این نگرانی ها از طریق دیپلماســی متعهد 
است. ما چند ماه مشغول مذاکراتی جدی بودیم که هدف 
آن بازگشت دوجانبه به اجرای کامل برجام بود. با این 
وجود، عملکرد و مواضع خود ایران مسئول جلوگیری 

از رقم خوردن این نتیجه بوده است.
او با ادعای این که درخواست های تازه ایران باعث شد 
توافقی در این زمینه انجام نشــود، گفت: ما به وضوح 
گفته ایم که در دیپلماسی باز است. متاسفانه، اقدامات 
ایران نشان می دهد که این اولویت آن ها نیست. رفتار 
ایــران از ماه ســپتامبر، به ویــژه عدم همکاری مکرر و 
طولانی آن با آژانس بین المللی انرژی اتمی و توســعه 
برنامه هسته ای اش بدون وجود هیچ گونه هدف مشروع 
غیرنظامی، شک و تردید ما را نسبت به آمادگی و توان 
ایران برای رسیدن به یک توافق افزایش داده و گویای 
این است که چرا از آن  موقع به بعد، مذاکرات فعالی انجام 
نشد.معاون نماینده آمریکا در سازمان ملل گفت: با توجه 
به این، اجرای کامل قطعنامه ۲۲۳۱ یک اولیت است. با 
این وجود ما شاهد جریان ناخوشایندی در شورا هستیم 
که چشم هایش را به روی نقض مفاد آن می بندد. تحمل 
این تخطی ها صلاحیت این شورا را تضعیف می کند و 
تا حد زیادی به توان ما در زمینه واکنشــی باورپذیر به 

تهدیدات سراسر جهان آسیب می زند.
او در ادامه با مطرح کردن ادعاهایی علیه ایران گفت: ما 
قدردان تحلیل ها و تحقیقات سازمان ملل درباره مقادیر 
چشم گیر تسلیحات و مواد منفجره ای هستیم که از بنادر 

ایران برای حوثی های یمن ارسال می شود.

اخبار کوتاه
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 رکود بازار موبایل 
خ ارز زیر سایه افزایش نر

رئیس اتحادیه فروشندگان صوتی و تصویری، تلفن 
همراه و لوازم جانبی تهران با بیان اینکه افزایش نرخ 
ارز ، باعث افزایش قیمت جزئی در برخی موبایل ها 
شــده، اما دولت وعــده دادند که هفته آینده نرخ 
ارز ریزش خواهد داشــت، گفت: در روزهای اخیر 
به دلیل این افزایش جزئی قیمت، شــاهد کاهش 

فروش تلفن همراه بودیم .
 در هفته های اخیر نرخ ارز سیر صعودی داشته و 
این موضوع بر قیمت بازارهایی مثل خودرو، طلا و 
مسکن اثرگذار بوده است. بازار موبایل هم که یک 
کالای کاملا وارداتی اســت از این قاعده مستثنی 
نیست. هر چند رئیس اتحادیه فروشندگان موبایل 
می گویــد افزایش قیمــت در این بازار جزئی بوده 

است.
محمدرضا رمضان با بیان اینکه قیمت برخی کالاها 
از جمله موبایل مستقیم با ارز ارتباط دارد، اظهار 
کرد: به همین دلیل فروشندگان معمولاً تا ساعت 

۱۰ تا ۱۱ صبح منتظر قیمت ارز می مانند.
وی در پاســخ بــه اینکــه افزایش نرخ ارز چه تاثیر 
روی قیمت موبایل داشــته ؟ تصریح کرد: افزایش 
نرخ، باعث افزایش قیمت جزئی در برخی موبایل ها 
شــده، اما دولت و بانک مرکزی وعده دادند که با 
راهکارهایــی که اتخاذ شــده هفته آینده نرخ ارز 
ریزش خواهد داشــت و در پی آن قیمت موبایل 

هم کاهشی می شود. 
رمضــان با بیان اینکه افزایش نرخ ارز کاذب بوده، 
گفت: فروشــندگان هم راضی به افزایش نرخ ارز 
نیســتند و این موضوع به ضررشان است. افزایش 
قیمت ها باعث کاهش فروش می شود و در روزهای 
اخیر هم به دلیل این افزایش جزئی قیمت، شاهد 

کاهش فروش تلفن همراه بودیم .
وی با بیان اینکه هر چه کالا گران تر باشد فروش 
کمتر و ســود فروشــنده هم کمتر اســت، گفت: 
فروشندگان از فروش زیاد سود می کنند نه گران 
شدن کالا. اولین کسی که از گران شدن کالا ضربه 
می خورد فروشــنده اســت. چرا که حاشیه سود، 
سرمایه و قدرت خرید محصولات جدید برای آن ها 

کاهش پیدا می کند. 
رمضان با بیان اینکه در حال حاضر واردکنندگان 
هم کالای خود را با حداقل ســود عرضه می کنند، 
تصریح کرد: وارد کننده نمی تواند ریســک کند و 
کالای خود را به امید گران شــدن نگه دارد، چون 

نوسان همیشه رو به بالا نیست.

ح کرد : نماینده مردم گنبد کاووس مطر

کم و مزاحم  قوانین مترا
مسیری ناهموار برای تولید

ر نماینــده مردم گنبــد کاووس در مجلس گفت: 
برخــی از قوانین حمایــت کننده از تولید مزاحم 
هستند که باید در این زمینه پالایش جدی صورت 
گیرد. امان قلیچ شادمهر با اشاره به راهکارهای رفع 
موانع تولید در کشــور بیان کرد: برای رفع موانع 
تولید می بایست درگام نخست قوانین متراکم را 

از جلوی پای خودمان برداریم.
ایــن نماینــده مجلس تاکید کرد: برخی از قوانین 
حمایت کننده از تولید مزاحم هم هستند که باید 

در این زمینه پالایش جدی صورت گیرد.
نماینده مردم گنبد کاووس در مجلس تاکید کرد: 
ما نباید با وجود بسیاری از قوانین درزمینه تولید 
دیگر قانون نویســی جدیدی داشته باشیم و باید 

قانون زدایی کنیم.
این نماینده مجلس با اشاره به مشکلات بروکراسی 
اداری در کشــور بیــان کرد: متاســفانه گرفتن 
استعلامات در پنجره واحد یک شعار است بنابراین 
ابتدا ما باید قانون زدایی در زمینه تولید را مد نظر 
قرار دهیم و قوانین مزاحم و متراکم را رفع کنیم.

نماینــده مردم گنبد کاووس در مجلس شــورای 
اســلامی با اشــاره به اینکه باید در زمینه صدور 
مجوز کسب و کارها تسهیلگری کنیم، بیان کرد: 
همچنین ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان از جمله 
سایر مشکلات پیش روی تولید است و باید در این 

بخش اهتمام لازم را داشته باشیم.
ایــن نمانیــده مجلــس تاکید کرد: بســیاری از 
تولیدکننــدگان ما در حــال حاضر نیمه تعطیل 
هســتند و باید به گردش مالی انها از طریق ارائه 

تسهیلات مناسب کمک شود.
وی بــا بیان اینکه بســیاری از تولیدکنندگان به 
اصطلاح صورت خود را با سیلی سرخ نگه داشته اند، 
بیان کرد: باید در ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان 

اهتمام داشت و تولیدکنندگان را تنها نگذاشت.
نماینده مردم گنبد کاووس در مجلس بیان کرد: 
بایــد بــه موجب تبصره هایی از قبیل تبصره ۱۶ و 
۱۸ بودجه به تولید کنندگان تســهیلات لازم را 

اختصاص دهیم تا بتوانند سر و پا بایستند.
وی تاکیــد کرد: تولید کننــدگان ما توقعات 
زیادی ندارند و برخی از آنها هم در پارادوکس 
موضوعــات اداری گیــر افتاده انــد لذا نباید 
گمــرک بــه دلایل مختلف ســد راه صادرات 
تولیدکننــدگان شــود. همچنیــن برخی از 
تولیدکنندگان مشمول معافیت مالیاتی شده 
و برخی هم مشــمول نمی شوند بنابراین باید 

این قبیل مشکلات را برطرف کنیم.

گفت و گو

کارشناس مسائل پولی و بانکی پاسخ داد:

  نقش دولت ها 
در افزایش قیمت ارز

یک کارشناس پولی و ارزی در رابطه با نقش 
دولت ها در افزایش قیمت ارز، معتقد اســت 
اینکه دولت باعث افزایش قیمت ارز است، از 
گذشته توسط برخی افراد ناشیانه یا آگاهانه 
و از روی غرض گفته می شــده و اســتدلالی 

اشتباه آن هم به یک دلیل ساده است.
حســن حســن خانی  در این رابطه با بیان 
اینکه هرفردی که اندک آشــنایی با ساختار 
اقتصادی دولت و عملکرد آن داشــته باشد، 
می داند که دولت به عنوان یک مجموعه واحد 
نمی تواند تلقی شــود، چراکه دولت همزمان 
ضمــن اینکه بزرگتریــن تولیدکننده ارز در 
کشور است چون نفت می فروشد، بزرگترین 
مصرف کننده و تقاضاکننده ارز نیز هســت، 
چراکه بیشــترین واردات توســط آن انجام 

می شود.
این کارشناس مسائل پولی و ارزی ادامه داد: 
ممکن اســت با افزایش نرخ ارز، شرکت ملی 
نفت که زیرمجموعه دولت اســت سود ببرد 
اما از ســوی دیگر شرکت پشتیبانی امور دام 
یا وزارت جهاد کشــاورزی یا ســازمان غذا و 
دارو ضــرر کنند، چراکــه واردات دارند و در 

ساختار دولت فعالیت می کنند.
وی با بیان اینکه کشور ما مختصات اقتصادی 
دارد که دارای چند ویژگی است، اظهار کرد: 
بیشترین میزان واردات ما مرتبط با کالاهای 
اساســی و نهاده های تولید است که کشش 
قیمتی تقاضای آن کم است یا واسطه تولید 
اســت که به طــور غیرمســتقیم بر قیمت 

مصرف کننده اثر می گذارد.
حســن خانی افزود: ویژگی دوم اینکه، کشور 
ما تحریم است و در بخش عمده ای از اقلام به 
ویژه کالاهای اساسی وابسته هستیم و درجه 
خودکفایی کم است؛ بنابراین اقتضای شرایط 
تحریمی ما این اســت که طیفی از نرخ ها را 
داشــته باشیم؛ چرا که ارز یک کالای همگن 
نیست. به عنوان نمونه درهم امارات با درهمی 
کــه در بازار نقدی تهران اســت و با درهمی 
کــه در بانک کونلون چین اســت کارآمدی 
متفاوتــی دارد. چون اگر بخواهیم کالا وارد 
و بــا مکانیزم های تحریمی آمریکا هم مقابله 
کنیم، در هر کدام از این نقاط که باشد بستگی 
دارد کالا کجاست و ارز در کدام کشور و با چه 
کیفیتی اســت. مثلا می دانیم که یورو هالک 
بانک ترکیــه یکی از با کیفیت ترین ارزهای 
ماست و به دلیل همین کیفیت های متفاوت 
و مقاصد مختلف کشورها برای واردات از آنها 
و کارایی هــای مختلف ارز با طیفی از نرخ ها 
در کشــور مواجه هســتیم که البته اقتضای 

بازار هم است.
به گفته او، دولت یا سیاست گذار عمدتا توان 
مدیریت نرخ های پایین تر را دارد که می تواند 
تحت مدیریت سیاست گذار باشد و نرخ های 
بالاتر نیز در بازار غیررسمی تعیین می شود؛ 
بنابرایــن صحبت کردن از ارز تک نرخی در 

چنین اقتصادی عملا امکان پذیر نیست.
این کارشــناس مســائل پولی و بانکی تاکید 
کــرد: نکته مهم بعدی این اســت که قیمت 
اقــلام در بازار عمدتا بــا نرخ های بالاتر رقم 
می خورد مگر اینکه آن اقلام توســط دولت 
به صورت هدفمند توزیع شــود. مثلا کنجاله 
بــه صورت هدفمند بین دامداران با مدیریت 
دولت تقســیم شــود. غیر از این باشد قیمت 
کنجاله و گوشــتی که از آن تولید می شــود 

به قیمت ارز آزاد در بازار قیمت می خورد.
حســن خانی تصریح کــرد: حالا تصور کنید 
حجم بسیار کمی ارز در بازار غیررسمی داریم 
و قیمت آن هم دســت سیاست گذار نیست 

اما اثر آن بر کل اقتصاد سایه افکنده است.
وی تاکیــد کــرد: ایــن منطــق تاثیر نرخ 
غیررســمی ارز در اقتصاد کشور است که ما 
نمی توانیم نرخ غیررسمی را از بین ببریم اما 
باید کاری کنیم که اثر قیمت آن به حوزه های 
مختلف اقتصادی کشور تسری پیدا نکند که 
این مهم به وسیله سیاست گذاری درست از 
جانب بانک مرکزی و نهادها و دستگاه هایی 
که در توزیع کالا نقش دارند، محقق خواهد 
شد. اگر این منطق را بپذیریم، علاوه براینکه 
نمی توانیــم بی تفاوت باشــیم، نمی توانیم 
همه سیاســت گذاری ها را مبتنی بر نرخ های 

غیررسمی قرار دهیم.  
وی افزود: این تعادل بین توجه کردن و توجه 
نکردن به نرخ های غیررسمی، منطقی است 
که ابزارهایی نیاز دارد که باید در دستور کار 
بانک مرکزی باشــد و روز به روز هم تقویت 
شــود. سامانه نیما یکی از همین ابزارهاست 
که باعث شــده ارز صادراتی تجار به صورت 
هدفمند خرید و فروش و ثبت شود و در نتیجه 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات به حداکثر 

ممکن محقق شود.
این کارشناس مسائل پولی و بانکی در پایان 
گفت: ضمن اینکه نمی توانیم نرخ ارز بازار را 
مبنای سیاست گذاری قرار دهیم، همچنین 
نمی توانیم نســبت به آن بی تفاوت باشــیم و 
اجازه دهیم فاصله آن با نرخ سیاستگذار هم 

بیشتر شود.

 گزارش  »روزگار « از کمبود نقدینگی خریداران در بازار لوازم خانگی

سبد خانوار آب رفت
  احمدرضا صباغی/ گروه اقتصاد

بازار لوازم خانگی در شــرایطی که بسیاری از صنایع 
مختلف کشــور با افزایش افسارگســیخته نرخ ارز 
دســت وپنجه نــرم می کنند، همچنــان با رکودی 
ســنگین مواجه اســت. در حقیقت گرانی نرخ دلار 
تــا مــرز ۴۰ هزار تومان از یک طرف و نبود نقدینگی 
کافی در اختیار متقاضیان و خریداران از طرف دیگر، 
ســبب شــده است تا شاهد سبقت قیمت انواع لوازم 

خانگی از جیب مردم باشیم.
تولیدکنندگان محصولات لوازم خانگی در شــرایط 
کنونی با تامین و خرید انواع مواد اولیه به دلیل افزایش 
نرخ ارز روبرو هســتند.همچنین واردات انواع لوازم 
خانگی به کشور به دلیل اعمال تحریم های سنگین 
علیــه ایــران از یک طرف و عدم پرداخت مطالبات و 
بدهی از ســوی کشــورهایی همچون کره جنوبی به 
ایران ســبب شده تا واردات محصولات لوازم خانگی 
برندهایی همچون سامسونگ و ال جی به کشور وارد 
نشوند که البته این اقدام در زمان خود تاثیر بسزایی 
بــر کاهش میزان فروش محصولات برندهای کره ای 

داشت.

 هرچه لوازم خانگی گران تر شود
مشتری کمتر خواهد شد

اکبر پازوکی رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی 
با اشاره به اینکه از زمان اعمال تحریم ها و عدم ورود 
لوازم خانگی با برنده کره ای به کشــور شــاهد شدت 
گرفتن قاچاق در حوزه لوازم خانگی هستیم، گفت: 
لوازم خانگی سبک را می توان به راحتی از طریق یک 
قایق و از راه دریا به کشور قاچاق کرد و این اتفاق در 

حالی رخ می دهد تولیدکننده لوازم خانگی همچنان 
بــا نرخ دلار ۳٩ هزار تومانــی به تولید لوازم خانگی 

ادامه می دهد.
وی افزود: افزایش نرخ دلار موجب گرانی انواع لوازم 
خانگی خارجی و داخلی در کشور می شود و تا زمانی 
که شــاهد تثبیت نرخ ارز در بازار نباشــیم به نوعی 
رکــود تورمــی را در بازار لــوازم خانگی ایران تجربه 

خواهیم کرد.
پازوکی تصریح کرد: تولید لوازم خانگی در ایران تنها 
برای مصرف داخل کشور نیست، بلکه تولیدکنندگان 
ایرانــی به فکر صــادرات محصولات خود به خارج از 
مرزها هم هســتند ولی متاســفانه در این مســیر 
مشکلات فراوانی دارند که باید این معضلات توسط 
نهادهــای دولتی و ایجــاد تغییر در بعضی از قوانین 

حاکم مربوط به صادرات و واردات برطرف شود.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی افزود: عدم 
وجــود رقابــت در بازار لوازم خانگی کشــور از دیگر 
مواردی است که باید هر چه زودتر برطرف شود زیرا 
تعلــل در صادرات انواع لوازم خانگی ســبب خواهد 
شد تا شاهد ورود لوازم خانگی اروپایی به کشورهای 

همسایه باشیم.
وی تاکیدکرد: برای اینکه تولیدکننده لوازم خانگی 
در ایــران بتوانــد به حیات خــود ادامه دهد باید راه 
صــادرات لوازم خانگــی ایرانی به نقاط جهان هموار 
شود که تحقق این موضوع تنها با حمایت حاکمیت 

و دولت میسر خواهد بود.
پازوکی در پاسخ به برخی از انتقادات مبنی بر اینکه 
کیفیت لوازم خانگی ســاخته شــده در ایران بسیار 
پایین اســت، گفت: باید در پاســخ به مسئولانی که 

نسبت به کیفیت انواع لوازم خانگی ایرانی انتقاد دارند 
گفت که اگر تولیدکنندگان محصولات لوازم خانگی 
ایرانــی بــا کیفیت پایین تولید کالا می کنند، چرا به 

آنها مجوز تولید داده شده است؟
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی اضافه کرد: 
گردش مالــی برای تولیدکننده اهمیت بالایی دارد 
و ایــن در حالی اســت که اگــر تولیدکننده بخواهد 
قیمت کالای خود را افزایش دهد با کاهش چشمگیر 

مشتری مواجه خواهد شد.
پازوکــی گفــت: نباید از بیان این واقعیت مهم غافل 
شــویم که تکنولوژی ســاخت انواع لوازم خانگی در 
کشــورهای اروپایــی و یا حتــی آمریکایی بالاتر از 
ایران اســت ولی تولیدکنندگان ایران هم همچنان 
با تلاش به مســیر خود ادامــه می دهند تا بتوانند با 
تولیدکننــدگان خارجــی در میدان نابرابر که همان 

تحریم است، رقابت کنند.

 غافلگیری تولیدکنندگان لوازم خانگی 
خ ارز و هزینه های جاری از افزایش نر

نایب رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان 
اینکــه مهمترین معضل در بازار لوازم خانگی ایران، 
رکود در خرید و فروش است، گفت: با توجه به اینکه 
بسیاری از مردم کشور توان مالی لازم برای خرید انواع 
لوازم خانگی ندارند، نمی توان از آنها انتظار داشت که 

در بازار حضور پررنگی داشته باشند.
محمدحســین اســلامیان گفت: باید به این واقعیت 
مهم اشــاره کنیم که قدرت خرید بســیاری از مردم 
جامعه در بازار لوازم خانگی به شــدت ضعیف شــده 
اســتکه علل اصلی این موضوع به افزایش نرخ ارز و 

تورم موجود در گرانی مواد اولیه است.
وی افزود: باید به این واقعیت مهم اشــاره کنیم که 
قدرت خرید بســیاری از مردم جامعه در بازار لوازم 
خانگی به شدت ضعیف شده است که علل اصلی این 
موضــوع بــه افزایش نرخ ارز و تورم موجود در گرانی 

مواد اولیه است.
اســلامیان تصریح کرد: فروش اقساطی لوازم خانگی 
به خانواده های ایرانی در دستورکار قرار گرفته است 
ولی برای تولیدکننده و فروشنده عبور از گردنه رکود 
تورمی سخت و دشوار است، زیرا علاوه بر اینکه شاهد 
وقــوع رکــود در خرید و فروش انواع لوازم خانگی در 
بازار هســتیم به نوعی افزایش قیمت کالاها و مواد 
اولیه در بازار لوازم خانگی هم ملموس بوده و ســبب 
افزایش فاصله جیب مردم با قیمت انواع لوازم خانگی 

شده است.
وی تاکیدکــرد: نــرخ حامل های انــرژی و میزان 
دســتمزد کارگــران از مهمترین عوامل تاثیرگذار 
بــر هزینه های تولیدکنندگان لوازم خانگی اســت 
که در ســال ۱۴۰۱ این ۲ نرخ با افزایشــی غیرقابل 
پیش بینــی موجب غافلگیری تولیدکنندگان انواع 

لوازم خانگی شد.
نایب رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان 
اینکه باید در حوزه لوازم خانگی واردات هوشــمند و 
هدفمند داشته باشیم، اضافه کرد: به طور قطع رقابت 
بیــن تولیدکنندگان ایرانی و خارجی می تواند نقش 
بسزایی افزایش کیفیت لوازم خانگی داشته باشد به 
شرطی که این رقابت در یک شرایط برابر انجام شده 
و شاهد حمایت واقعی دولت از تولیدکنندگان لوازم 

خانگی ایرانی باشیم.

  حامد شایگان/ گروه اقتصاد
 در حالی که بازار سرمایه به یک محدوده 
مقاومتی رسیده رئیس کل بانک مرکزی 
یک سیگنال منفی به بورس داده و گفته 
افزایش نرخ سود بانکی به عنوان یک ابزار 
کنترل نقدینگی در دست بررسی است، 
حتی برای تاکید بر اهمیت اســتفاده از 
این ابزار اعلام کرده که نرخ ســود بانکی 
در آمریکا به حدود ۴ درصد و در روسیه 

از ده درصد به ۲۰ درصد رسیده است.
نکته جالب توجه اینجاست که در ایران 
تجربــه نرخ ســود بانکی ۲۸ درصدی را 
تجربــه کرده ایم امــا ارمغان آن، بحران 
موسســه های مالی بود و در کنار آن در 
کشــور تورم همچنان بــالا باقی ماند و 
حــالا به نظر می رســد آقای رئیس کل 
بــه دنبال تخریــب مجدد اعتماد بورس 
است و به نوعی شکست خود در کنترل 
بازار ارز را می خواهد از طریق ســرکوب 
بــورس جبــران کند و بــه نوعی وعده 
پوشــالی کاهش نقدینگی تا پایان سال 

را اجرایی کند.
در شرایط کنونی مردم برای حفظ ارزش 
پول خود ســرمایه هایشــان را تبدیل به 
دلار یا سکه می کنند در چنین شرایطی 
همین بازارهای ســوداگری مهمترین 
ابزار برای کنترل نقدینگی هســتند اما 
در صورتی این مســاله امکان پذیر است 
که به انــدازه تقاضای بازار عرضه وجود 

داشته باشد
یک کارشناس اقتصادی ضمن تاکید بر 
اینکه کنترل نقدینگی در اقتصاد تورمی 
ایران چالشــی بسیار بزرگ است، گفت: 
در شرایط کنونی مردم برای حفظ ارزش 
پول خود ســرمایه هایشــان را تبدیل به 
دلار یا سکه می کنند در چنین شرایطی 
همین بازارهای ســوداگری مهمترین 
ابزار برای کنترل نقدینگی هســتند، اما 
در صورتی این مســاله امکان پذیر است 
که به انــدازه تقاضای بازار عرضه وجود 

داشته باشد.
علــی اکبر نیکو اقبال با بیان اینکه بانک 

مرکــزی ایران به دلیل عدم اســتقلال، 
ضعف عملکردی دارد، افزود: در شــرایط 
کنونی بانک مرکزی به ابزاری در اختیار 
دولت تبدیل شده که آنها بتوانند کسری 
بودجه خود را از طریق چاپ اسکناس یا 
استقراض از سیستم بانکی تامین کنند، 
بــه همیــن دلیل این بانــک هیچگونه 
سیاســت مستقلی برای مهار تورم ندارد 
و هرگونه برنامه ای که تاکنون ارائه کرده 
به دلیل ناکارآمدی شکست خورده است.

او با تاکید بر اینکه دولت از طریق اقتصاد 
مولد می تواند نقدینگی را به صورت سالم 
مدیریت کند، اظهار کرد: هرچقدر دولت 
بتواند بستر سرمایه گذاری مردم و بخش 
خصوصی را فراهم کند و به تولید و تامین 
نیاز داخلی کشــور کمک می کند از این 
طریق نقدینگی هم کنترل خواهد کرد.

فشار دلار و ادامه رکود اقتصادی
در حال حاضر بســیاری از فعالان بازار 

ســرمایه نگران سیاســت هــای بانک 
مرکزی هســتند، زیرا در شــرایطی که 
بســیاری به وعده هــای کنترل ارز دل 
خوش کرده بودند در یک ســال گذشته 
نرخ ارز بیش از ۵۰ درصد رشد داشته و 
رکود اقتصاد عمیق تر شــده، زیرا مردم 
قدرت خرید خود را از دســت داده اند و 
بســیاری از شرکت ها هم تولید خود را 
بــه اندازه تقاضــای داخلی کاهش داده 
انــد و ایــن یعنی تهدید علیه ســرمایه 
گذاری سهامدارانی که امیدوار به تولید 
و سودسازی بیشتر شرکت های بورسی 

بودند.
یک کارشــناس اقتصادی با اشــاره به 
اینکه افزایش نرخ سود بانکی منجر به 
ادامه خروج سرمایه از بورس می شود، 
گفــت: به طــور قطع یکی از مهمترین 
ابزارهــای کنتــرل نقدینگــی بهبود 
وضعیت بازار ســرمایه است که مردم 
بتوانند برای بلندمدت سرمایه گذاری 

کنند و از این طریق واحدهای تولیدی 
بتوانند راحت تر ســرمایه های خرد را 

جذب کنند.
همایون دارابی با بیان اینکه در چند وقت 
اخیــر نرخ بالای اوراق هم که به بیش از 
۲۵ درصد رســیده سیگنال تورمی برای 
اقتصاد صادر کرده است، تصریح کرد: این 
نرخ های ســود بالا علاوه بر اینکه منجر 
می شــود بخشی از نقدینگی بازار سهام 
خارج شــود منجر می شود تا انتظارات 
تورمــی هم در اقتصــاد به وجود بیاید و 
اثر آن در بازار ســرمایه به صورت رکود 

نمایان می شود.
او با تاکید بر اینکه نرخ بالای سود اوراق 
گام برای شــرکت هــای تولیدی تبعات 
تورمی دارد، گفت: نرخ ســود بانکی هم 

اقتصاد مولد را به چالش می کشد.
وی تصریح کرد: در شرایطی که بسیاری 
از واحدهای تولیدی با کمبود سرمایه در 
گردش مواجه هستند وقتی بخش عمده 

نقدینگی اقتصاد از طریق بانک ها جذب 
می شود عملا فشار عرضه در بورس هم 
بــالا می رود و همیــن موضوع منجر به 

فشار به شرکت ها هم می شود.

سیاست کاذب برای مهار تورم
ماشــین خــروج نقدینگــی از بــورس 
سالهاســت که متوقف نشده و سیاست 
های وعده داده شــده بانک مرکزی هم 
بــه موتور جدیدی برای تشــدید خروج 
پول از بازار خواهد شــد. یک کارشناس 
اقتصادی با اشــاره به اینکه در شــرایط 
کنونی رشــد نرخ سود بانکی بزرگترین 
فشار عرضه را در بورس به وجود بیاورد، 
اظهــار کرد: در ماه های گذشــته یکی 
از مهمتریــن دلایــل توقف بورس عدم 
وجــود نقدینگی در بورس بود که بعد از 
اینکه دولت سیاست های جدید را برای 
حمایت از بورس با منابع صندوق توسعه 
ملــی و صندوق تثبیــت اجرا کرد، بازار 
کمی رونق گرفت و حالا اجرای سیاست 
های مغایر با آن می تواند بار دیگر سرمایه 

های بورسی را به چالش بکشد.
علیرضا ســاداتی با بیان اینکه اطمینان 
از ادامه تورم در اقتصاد کشــور هم خود 
مانعــی بــرای ورود نقدینگی به بانک ها 
اســت، اظهار کرد: در ســال های اخیر با 
وجود اینکه بورس در روندی نزولی بوده 
و بسیاری از سرمایه ها از بازار خارج شده 
اند اما ســرمایه اندکی وارد بانک ها شده 
و بیشتر به بازارهایی مانند خودرو، ارز و 

... سرازیر شده است.
براســاس این گزارش به نظر می رســد 
رئیس کل بانــک مرکزی آخرین ضربه 
مهلک را قبل از کنارگیری از سمت خود 
می خواهد به بازار سرمایه بزند، پیش از 
این او ســابقه ریاســت بر سازمان بورس 
را داشته و در همان زمان با وجود اینکه 
متولــی این بازار مالی بود اما سیاســت 
هــای او هیچــگاه کمکی به بازار نکرد و 
حتــی خودش به عنوان مهمترین عامل 

سرکوب بورس بوده است.

خبر ویژه

 سرپرســت ســازمان ملی زمین و مسکن از تصویب ساخت ۱۰ شهرک 
جدید در ۴ استان خبر داد و اعلام کرد: ساخت واحدهایی با طبقات کم 
در این شهرک ها در اولویت است. ارسلان مالکی اظهار داشت: ساخت ۱۰ 
شهرک جدید در ۴ استان به مساحت ۸ هزار و ۱۵۰ هکتار به تصویب 
رسیده که در این شهرک ها ساخت واحدهایی با طبقات کم در اولویت 
است.وی افزود: از این ۱۰ شهرک، چهار شهرک در استان فارس، چهار 
شــهرک در اســتان البرز، یک شهرک در آذربایجان غربی و یک شهرک 
هم در استان یزد ساخته می شود.مالکی با بیان اینکه ساخت واحدهایی 
با طبقات کم در این شهرک ها در اولویت است، تصریح کرد: همچنین 
۳۱ هزار هکتار الحاق زمین تیز در دســتور کارگروه های اســتانی قرار 

دارد که بر اســاس قانون مهلت بررســی این زمین ها تنها یک ماه است.
وی ادامه داد: بر همین اســاس لازم اســت اســتان ها با سرعت بیشتری 
و در ظــرف زمانــی یک ماهه بررســی این زمین ها را به اتمام برســانند 
تا تکلیف این ۳۱ هزار هکتار مشــخص شود.سرپرســت ســازمان ملی 
زمین و مســکن در ادامه با بیان اینکه توافق با مالکین بخش خصوصی 
از دیگر موارد مورد تاکید این ســازمان اســت خاطرنشــان کرد: مالکان 
بخش خصوصی دارای اراضی در ســطح شــهرها یا چسبیده به محدوده 
شهرها هستند و ما اعلام آمادگی کرده ایم که اگر این اراضی درجه یک 
و دو کشــوری نباشــند، طی فرایندی با توافق مالکان این اراضی را در 
اختیار طرح نهضت ملی مســکن قرار دهیممالکی گفت: به گونه ای که 

هم مالک به ارزش افزوده ناشی از الحاق خواهد رسید و هم دولت برای 
تامین مسکن از این اراضی استفاده می کند.وی با بیان اینکه آیین نامه 
این طرح نیز ابلاغ شده است، گفت: هم اکنون استان ها این آمادگی را 
دارند که اگر منازل مسکونی که در اراضی دولتی ساخته شده اند دارای 
شــرایط در نظر گرفته شــده باشند، با قیمت مناسب و تخفیفات دولتی 
این اراضی را به مردم بفروشند.سرپرســت ســازمان ملی زمین و مسکن 
گفت: یکی از شرایط این است که این افراد فاقد مسکن بوده و پیش از 
این از دولت تسهیلات مسکن دریافت نکرده باشند. همچنین شرایطی 
برای ســاخت و ســاز نیز در نظر گرفته شــده و باید بناهای ساخته شده 

مطابق با استاندارهای مورد نظر باشد.

 سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن:

10 شهرک جدید در کشور ساخته می شود

کنترل نقدینگی به هر قیمتی گار « از  گزارش  »روز

توقف بورس با ترمز شایعه جدید 
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نفت و انرژی 4

بنزین و خودروها با هوای تهران چه می کنند؟

کم  آرزوست   هوای پا

کوتاه از انرژی

بین الملل

وزیر نیرو به مسکو سفر کرد
علی اکبر محرابیــان در پی مذاکرات 
روســای جمهور ایران و روسیه، برای 
اجرایی شدن برخی اسناد و در راستای 
ایجاد مسیر توســعه و همکاری های 
دوجانبه عازم مســکو شــد.وزیر نیرو 
در ایــن ســفر بــه منظــور برقراری 
هماهنگــی در پیشــبرد امور و فراهم 
کــردن زمینه های لازم بــرای ایجاد 
مســیر توســعه همه جانبه با همتای 

خود دیدار خواهد کرد.

 ایران قیمت فروش نفت 
به مشتریان آسیایی را 

کاهش داد
ایران قیمت فروش رسمی گرید نفتی 
ســبک خود برای عرضه به خریداران 
آسیایی را کاهش داد.دو منبع صنعتی 
آگاه بــه رویترز گفتنــد: ایران قیمت 
فروش رسمی نفت سبک  ایران لایت  
در ژانویه سال ۲۰۲۳ که به خریداران 
آســیایی عرضه می شود را سه دلار و 
۱۵ ســنت بالاتر از قیمت پایه منطقه 
ای نفــت عمان/دوبی تعیین کرد که 
دو دلار و ۲۰ ســنت در مقایســه با ماه 
میلادی جاری، کاهش نشان می دهد.

همچنین قیمت فروش نفت ســنگین 
ایران در ژانویه سال میلادی آینده، ۷۵ 
سنت در هر بشکه بالاتر از قیمت پایه 
خاورمیانه تعیین شد که در مقایسه با 
دســامبر، یک دلار و ۱۰ سنت کاهش 
داشــته است. قیمت نفت فروزان ۷۰ 
سنت در هر بشکه بالاتر از قیمت پایه 
منطقه ای تعیین شــد که نســبت به 
دســامبر، یک دلار و ۲۵ سنت کاهش 
پیدا کرده اســت.قیمت نفت سروش 
برای ژانویه، چهار دلار و ۸۰ سنت در 
هر بشــکه پایین تر از قیمت پایه نفت 
خاورمیانه تعیین شد که ۲ دلار و ۵۰ 
سنت در مقایســه با دسامبر، کاهش 

داشت.

خیز آمریکا برای تصاحب 
جایگاه بزرگترین 

صادرکننده نفت جهان
فروش نفت خام آمریکا به کشــورهای 
دیگــر اکنون به رکــورد ۳.۴ میلیون 
بشــکه در روز رســیده اســت و این 
کشور حدود سه میلیون بشکه در روز 
فرآورده های پالایشــی مانند بنزین و 
دیزل صادر می کند. آمریکا همچنین 
صادرکننده بــزرگ گاز طبیعی مایع 
)ال ان جی( اســت و انتظــار می رود 
صــادرات این کشــور در ســال های 
آینده رشــد بیشــتری پیــدا کند.اما 
آمریکا روزانه ۲۰ میلیون بشــکه نفت 
مصرف می کند که بیشــترین میزان 
مصــرف در جهان اســت و تولید این 
کشــور هرگز از ۱۳ میلیون بشکه در 
روز فراتر نرفته اســت. تا همین اواخر 
این ایده وجود داشــت که این کشــور 
تنها یک واردکننده بزرگ نفت خواهد 
بود.بــا این حال، آمار دولتی آمریکا در 
ماه گذشــته، نشــان داد واردات نفت 
خــام به آمریکا بــه ۱.۱ یک میلیون 
بشــکه در روز کاهــش پیدا کرده که 
پایین ترین میــزان از زمان آغاز ثبت 
این آمار در ســال ۲۰۰۱ اســت. این 
رقم افت چشمگیری در مقایسه با پنج 
سال پیش نشــان می دهد که آمریکا 
روزانه بیش از ۷ میلیون بشــکه نفت 
وارد می کرد.عواملی که امســال این 
معادله را تغییر دادند، شامل تحریم ها 
علیــه صــادرات نفــت و گاز طبیعی 
روســیه پس از حمله نظامی مســکو 
به اوکراین و برداشــت عظیم نفت از 
ذخایر اضطراری توسط واشنگتن برای 
مقابله با افزایش قیمت های بنزین بود. 
روهیت راتود، تحلیلگر بازار در شرکت 
تحلیل انرژی ورتکسا می گوید: حمله 
نظامــی روســیه به اوکرایــن، باعث 
تقاضــای جدید برای انــرژی آمریکا 
شــد و صادرات نفت آمریکا را در سال 
آینده با فرض اینکه تولید نفت شــیل 
شتاب پیدا خواهد کرد، بالاتر می برد.

آمریکا برای اینکه به یک صادر کننده 
بزرگ تبدیل شود، باید تولید را افزایش 
داده یــا میزان مصــرف را کمتر کند. 
پیش بینی می شود تقاضا برای نفت در 
آمریکا، سال آینده ۰.۷ درصد افزایش 
پیدا کرده و به ۲۰.۵۱ میلیون بشــکه 

در روز بالغ شود. 

نماینده مجلس شورای اسلامی :

 سند الگوی کشت 
باید بر اساس داشته های آبی 

استان ها تنظیم شود
نماینــده مــردم خمین در مجلس شــورای 
اســلامی بــا تأکید بر لــزوم طراحی و تنظیم 
ســند الگوی کشت بر اســاس توانمندی آبی 
کشور گفت: اینکه در سند الگوی کشت برای 
برخی اســتان های کم آب،کشت محصولات 
آب بری چون برنج دیده شده، انحراف از سند 
اســت.علیرضا نظری در رابطه با ســند الگوی 
کشت و اهمیت آن گفت: الگوی کشت یکی از 
نیازهای جدی کشور در حوزه کشاورزی است 
که در دهه های گذشته نسبت به آن بی توجهی 
شــد و این بی توجهی در حالی رقم خورد که 
تنظیم و اجرایی کردن سند الگوی کشت جزو 
تکالیف دولت ها در برنامه ششم کشور بود.وی 
با ابراز خرسندی از رونمایی و پیاده سازی سند 
الگوی کشت برای اولین بار در دولت سیزدهم 
افزود: امســال برای اولین بار و به همت دولت 
سیزدهم از الگوی کشت رونمایی شد که این 
موضوع جای خرســندی دارد.نماینده مردم 
خمین در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
مقدمــات مورد نیــاز برای اجرای هر چه بهتر 
ســند الگوی کشــت، گفت: واقعیت این است 
که این سند بدون هماهنگی کامل بین وزارت 
جهاد کشاورزی و وزارت نیرو و نیز حمایت های 
مالی ســازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد 
و دارایی نمی تواند به اهداف خود دســت پیدا 
کند.نظری همچنین در مورد سایر شروط مورد 
نیاز برای عملیاتی شــدن این سند بیان کرد: 
فرهنگ ســازی، اقناع سازی افکاری عمومی، 
همراه کردن کشــاورزان با سند و نیز آموزش 
از جمله مســائل مهمی است که باید طی یک 
بازه زمانی مناســب مــورد توجه قرار گیرد و 
بدون رعایت این موارد ســند الگوی کشــت 
ســند موفقی نخواهد بود.این نماینده مجلس 
شورای اســلامی در بخش دیگری از سخنان 
خــود با تأکید بر ضرورت توجه به داشــته ها 
و توانمندی های آبی کشــور در فرایند اجرای 
سند افزود: کشور ما در کمربند خشک و نیمه 
خشک جهان قرار گرفته است، همچنین چند 
سالی است که با پدیده خشکسالی مواجه است؛ 
بنابراین لازم است در اجرای سند الگوی کشت 
به این موضوع مهم توجه شود و سند به گونه ای 
پیاده سازی شود که نکات مهمی، چون تعادل 
بخشی به سفره های آب زیرزمینی و نیز اصل 

مهم آب قابل برنامه ریزی آسیبی نبیند.

 مدیر هماهنگی امور گازرسانی 
شرکت ملی گاز ایران:

گاز حدود ۵00 سازمان و مرکز 
دولتی و عمومی قطع شد

مدیر هماهنگی امور گازرســانی شرکت ملی 
گاز ایــران از اجرای طــرح پایش مصرف گاز 
دستگاه های اجرایی و اماکن دولتی و عمومی 
کشور با هدف مدیریت انرژی و رعایت الگوی 
مصــرف خبــر داد و اعلام کرد کــه از ابتدای 
اجرای این طرح تاکنون جریان گاز حدود ۵۰۰ 
سازمان و نهاد دولتی و عمومی در پی چند بار 
اخطار، قطع شده است.مسلم رحمانی با بیان 
اینکه با فرارســیدن روزهای سرد سال و لزوم 
صرفه جویی مشترکان در مصرف گاز طبیعی، 
شرکت های گاز استانی از ابتدای آذرماه، اقدام 
به پایش مصرف همه سازمان ها، ادارات و مراکز 
دولتی، عمومی و... کردند که در این ارتباط، از 
حدود ۶۰ هزار پایش انجام شده تاکنون، ۶۲٩ 
سازمان از ورود به داخل سازمان ممانعت کردند 
کــه در صــورت ادامه این روند، ضمن برخورد 
با دســتگاه مورد نظر، اســامی این دستگاه ها 
نیــز اعلام خواهد شــد، ادامــه داد: این طرح 
همســو با اجرایی کردن بخشنامه صادرشده 
از ســوی نهادهای حاکمیتی بالادست، وزارت 
نفت و دستورعمل های ابلاغی از سوی شرکت 
ملی گاز ایران انجام شــده اســت.وی با اشاره 
بــه انجام بازدیدهای ادواری توســط تیم های 
کارشناسی این شرکت، از رعایت دمای ۲۱ - 
۱۸ درجه در فضای داخلی و دمای ۱۸ درجه 
در راهروها و فضاهای عمومی و سرپوشــیده 
نــام برد کــه در فرآیند بازدیدها مورد توجه و 
تأکیــد قرار می گیرد.رحمانی تصریح کرد: در 
صورت مشــاهده رعایت نکردن موارد مندرج 
در بخشنامه، اخطاریه برای اماکن زیر پوشش 
صادر خواهد شــد که بر این اساس، تاکنون به 
بیش از ۴٩۴۰ ســازمان یــا اداره اخطار قطع 
بــرای کاهش مصــرف و تنظیم دمای رفاه در 
ســاختمان )۲۱ - ۱۸( داده شــده است.وی 
بــا بیان اینکــه گاز حدود ۵۰۰ ســازمان در 
پــی اخطارهای صادرشــده و به دلیل رعایت 
نکردن بخشــنامه های ابلاغی درباره مصرف 
بهینــه گاز و تنظیــم دمای اداره با دمای رفاه 
قطع شــده اســت، از همه اداره ها، سازمان ها 
و مراکز دولتی و عمومی خواســت با روشــن 
کردن وســایل گرمایشــی یک ساعت پیش از 
آغاز کار و خاموش کردن آنها یک ساعت پیش 
از پایان کار، خاموش کردن وسایل گرمایشی 
در روزهای تعطیل ، نسبت به صرفه جویی در 

مصرف گاز اهتمام ورزند.

یــک خودرو به طور معمــول برای ۱۰۰ کیلومتر 
پیمایش ۴ لیتر بنزین مصرف می کند، این میزان 
در کشــور ما در شــرایط عادی ۸ لیتر و در زمان 
ترافیک ۱۰ لیتر اســت یعنی ۲ تا ۲.۵ برابر نسبت 
به دیگر کشورها برای پیمایش مسافت ثابت بنزین 
مصرف می کنیم و این به لجام گسیختگی صنعت 
خودرو برمی گردد.هاشــم اورعی، استاد دانشگاه 
صنعتی شــریف  در ایــن  خصــوص گفت: درباره 
مهم ترین دلایل آلایندگی هوا در کلان شــهرهای 
کشــور بخصوص تهران اظهار داشت:  عامل اصلی 
آلایندگی هوای کلان شهرهای ایران شبکه حمل و 
نقل است، ما حدود ۸ تا ۱۲ میلیون موتورسیکلت 
در کشــور داریم که تماما ســوخت بنزین مصرف 
می کنند، برق در  شبکه حمل و نقلی ما هیچ سهمی 
ندارد، عامل نســبتا مهم دیگر نیروگاه ها هستند، 
طبق آخرین آمار سهم آلایندگی نیروگاه ها حدود 
۲۰ درصد و حدود ۶۰ درصد مربوط به شبکه حمل 
و نقل است.وی ادامه داد: ۳۳ درصد کل گاز کشور 
صرف تامین نیاز نیروگاهی می شود، آلایندگی گاز 
از ســایر ســوخت ها مثل مازوت و گازوئیل که در 
فصل زمستان جایگزین گاز می شوند، کمتر است 
اما مشــکل اینکه با آغاز فصل ســرما امکان تامین 
گاز برای نیروگاه ها را نداریم و مجبور می شویم به 
سمت سوخت جایگزین و از جمله گازوئیل و مازوت 
که آلایندگی بیشتری نسبت به گاز دارند، برویم. 
البته وزارت نیرو اعلام کرده تلاش می کنیم برای 
نیروگاه های حاشــیه کلان شــهرها از حامل های 
انــرژی جایگزین گاز اســتفاده نکنیم اما واقعیت 
اینکه وقتی در دیگر نقاط آلایندگی ایجاد می کنیم 
غلظت آلایندگی در کل کشــور بالا می رود.استاد 
دانشــگاه صنعتی شریف تصریح کرد: ما دو اشتباه 
داشتیم که به اینجا رسیدیم یکی ناترازی در تولید 
و مصرف گاز، دیگر اینکه وابستگی شبکه برق به گاز 
حدود ٩۰ درصد است، وقتی تا این حد وابستگی به 
گاز بالاســت و نمی توانیم آن را تامین کنیم نشان 
می دهــد از روز اول ماجــرای امنیت تامین برق را 

درست تعریف نکردیم و سبد انرژی مورد نیاز برای 
تامین برق را درست نچیدیم و اکنون گیر افتادیم.

 هیچ برنامه ای برای استفاده از 
ک نداریم سوخت پا

وی تاکید کرد: ما باید به سرعت به سمت انرژی های 
تجدیدپذیر می رفتیم که وقتی گاز نیست بتوانیم 
برق را از نیروگاه های خورشــیدی و بادی تامین 
کنیم، این اقدامات درازمدت و نیاز به برنامه ریزی 
دارد اما هیچوقت این برنامه را نداشته ایم زیرا این 
دیدگاه را داریم کشوری که ذخایر عظیم گازی دارد 
نیــازی به انرژی تجدیدپذیر ندارد، غافل از اینکه 
این گاز زیر زمین اســت و ما اکنون نمی توانیم آن 
را برداشت و مورد استفاده قرار دهیم.اورعی با بیان 
اینکه اکنون اولین و موثرترین راه حرکت به سمت 
خودروی برقی است، گفت: سهم خودروی برقی در 
کشور ما صفر بوده و فناوری خودرو در کشور ما از 
جهان عقب افتاده است، یک خودرو به طور معمول 
برای ۱۰۰ کیلومتر پیمایش ۴ لیتر بنزین مصرف 
می کند، این میزان در کشــور ما در شرایط عادی 
۸ لیتر و در زمان ترافیک ۱۰ لیتر اســت یعنی ۲ 

تا ۲.۵ برابر نسبت به دیگر کشورها برای پیمایش 
مسافت ثابت بنزین مصرف می کنیم و این به لجام 
گســیختگی صنعت خودرو برمی گردد، به حدی 
این صنعت مورد حمایت سیاســی و غیرهوشمند 
قرار گرفته که دلیلی نمی بیند کیفیت را بالا ببرد. 
در حالی که خودروســازن دنیا مجبورند کیفیت 
را ارتقا دهند زیرا ملزم به این هســتند که در بازار 
رقابت کنند و این باعث می شود هم به سمت برقی 
کــردن و هم کیفیت بــالا به لحاظ فناوری بروند.

وی با بیان اینکه شــرایط خودروســازان به خاطر 
حمایت های سیاســی، همه جانبه و غیرمنطقی به 
اینجا رســیده اســت، توضیح داد: نکته مهم اینکه 
ما در رابطه با حمل و نقل عمومی بســیار ضعیف 
عمل کردیم مادامی که یک شــبکه حمل و نقل 
عمومی از جمله مترو و اتوبوس توسعه یافته نداریم 
و تا زمانی که قیمت بنزین در کشور به حدی است 
که مصرف آن اهمیت ندارد و یارانه بسیار بالای ٩۰ 
درصــد بــه بنزین و یارانه ٩٩ درصدی به گازوئیل 
داده می شــود، مردم هیچ انگیزه ای برای اینکه از 
خدمات حمل و نقل عمومی استفاده کنند؛ ندارند، 
مضافا اینکه همین شبکه متروی موجود در ایران 

نیز اســتاندارد نیســت، مثلا در لندن از هر نقطه 
شــهر با پیاده روی حداکثر ۵ دقیقه ای به ایستگاه 
مترو می رسیم و زمان انتظار ۲ دقیقه است، حال 
در ایــران تنها بــه مردم می گوییم که از خودروی 
شخصی استفاده نکنند اما شرایط استفاده از حمل 
و نقل عمومی را فراهم نمی کنیم.این کارشــناس 
حوزه انرژی خاطرنشــان کــرد: به دلیل حمایت 
از صنعــت خودروســازی هیچ گونه محدویتی در 
تعداد خودروهای ورودی به شــبکه حمل و نقل 
نداریم، بلکه تشــویق می کنیم که مردم اتومبیل 
بخرند، موضوع دیگر اینکه ســازمان اســتاندارد و 
راهنمایــی و رانندگی اعلام می کنند فلان خودرو 
بــه لحاظ مصرف بنزین، امنیــت و کیفیت نباید 
پلاک شــود و مجوز تردد داده نمی شود، ۲۰ سال 
اســت که این مباحث مطرح اســت ولی هیچ گاه 
عملی نشــده زیرا زور سیاســی صنعت خودرو از 
سازمان اســتاندارد، راهنمایی رانندگی و شورای 
رقابت بیشــتر است، بنابراین شاهدیم که در سال 
حــدود یک میلیون خودرو روانه بازار می شــود و 
کم کم تهران به پارکینگ تبدیل شده و این همان 
مافیــای خودرو اســت.اورعی تاکید کرد: راه حل 
شرایط امروز آلایندگی هوا نیاز به عزم دارد، ضمن 
اینکه هزینه سیاسی نیز خواهد داشت، یعنی یک 
موضوع چندوجهی اســت، باید قیمت بنزین بالا 
برود، شبکه حمل و نقل شهری گسترش پیدا کند 
و کیفیت خودرو بهتر شــود.وی در ادامه تصریح 
کــرد: ولی وقتی صحبت از بالا بردن قیمت بنزین 
و حامل های انرژی متناســب با نرخ تورم می شود 
بحث حقوق و درآمد مطرح می شود، طبق بررسی 
بنده که محافظه کارانه هم انجام شد، کارمند ایرانی 
برای دریافت بنزین با نرخ آزاد ۲ درصد از حقوق 
خود را می پردازد و در انگلستان باید ۵ درصد حقوق 
ماهیانه را بپردازند، بنابراین حتی اگر قدرت خرید 
را ملاک قرار دهیم قیمت بنزین در انگلستان۲.۵ 
برابر ایران است، همه اینها دست به دست هم داده 

که به این وضعیت برسیم.

یک عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، 
تاکید کرد: نمی توان به یکباره به مردم فشار آورد که در مصرف 
انرژی صرفه جویی کنند چراکه ما بستر را برای آنها فراهم نکرده 
ایم اما با اعمال سیاست های تشویقی می توان مردم را در این 
حوزه همراه کرد.عبدالعلی رحیمی مظفری با اشــاره به چالش 
ناترازی گاز در ســطح کشــور درباره راهکارهای مدیریت این 
مشــکل، بیان کرد: این روزها شــاهد یک مسابقه غلط مصرف 
هســتیم و به شــدت مصارف در حوزه انرژی مانند گاز بالا رفته 
اســت. از ســوی دیگر برخی از صنایع دیگر که تولید کننده 
دستگاه های گاز سوز هستند باید استاندارد سازی دستگاه های 

تولیدی را در اولویت قرار دهند. در موضوع ســاختمان نیز نوع 
مصالح ساختمانی و عایق بندی ساختمان و طراحی ساختمان 
در میــزان مصرف انرژی موثر اســت امــا ما در این حوزه نیز با 
مشکل مواجه هستیم. اینکه ساختمان چگونه طراحی شود تا 
از حداقل انرژی استفاده کند و از ظرفیت نور و گرمای خورشید 
بهره ببرد، حائز اهمیت است.وی در ادامه با بیان اینکه باید یک 
بسته جامع دیده شود تا ما بتوانیم مدیریت صحیحی در حوزه 
انرژی اعمال کنیم، اظهار کرد: ما راه گریزی نداریم مگر اینکه 
مدیریت واحد در  بهینه ســازی مصرف انرژی را دنبال کنیم.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: در این کمیسیون به 

صورت جدی این موضوع دنبال می شود و به زودی طرحی از 
ســوی کمیســیون انرژی به صحن مجلس ارائه خواهد شد. بر 
اســاس این طرح ســازمان بهینه سازی مصرف انرژی در سطح 
معاونت رئیس جمهور شــکل می گیرد - ســاختاری که اکنون 
در وزارتخانه های نفت و نیرو داریم حفظ خواهد شد- و هدف 
از ایجاد این سازمان، این است که بتوانیم ساختار فعلی را برای 
تحکم بر تمام بخش ها به منظور بهینه ســازی مصرف انرژی 
تقویت کنیم. رحیمی مظفری بیان کرد: حدود ۵۲ درصد میزان 
مصرف گاز در حوزه خانگی اســت که به راحتی ۲۰ درصد این 

رقم قابل صرفه جویی است.

یک عضو کمیسیون انرژی:

گرمایشی، استاندارد نیستند دستگاه های 

خبر  ویژه

رئیس صنف جایگاه داران کشور: 

 فعلا توزیع بنزین سوپر
گسترده و پایدار نیست

رئیــس صنــف جایگاه داران کشــور گفت: 
تماس های بسیاری از سوی مردم خصوصا در 
کلانشهرها برای کسب اطلاع از جایگاه های 
دارای بنزین سوپر گرفته میشود ولی باوجود 
تلاش ها، به دلیل عدم پایداری تولید و ارسال 
ایــن فراورده به جایگاه هــا نمیتوانیم دقیق 
اطلاع رسانی کنیم، چراکه فعلا بنزین سوپر 
به صورت گســترده توزیع نمی شود.اسدالله 
قلیــزاده ، با بیان اینکه طی دو ماه گذشــته 
به دلایلی از قبیل تعمیرات پالایشــگاهها و 
افزایــش مصرف بنزین معمولی و یورو۴ که 
ظرفیت پالایشــگاهها را در اختیار تولید این 
دو فــراورده قرار داد، شــاهد کمبود بنزین 
ســوپر در کشور شــدیم، اظهار کرد: درست 
است که میزان درخواست سوخت گیری این 
نوع بنزین بالا نیســت و در کل فروش روزانه 
به دو درصد هم نمیرســد اما مســئولان باید 
پاســخگوی مردم و بخش خصوصی باشند و 
نیازهای جامعه را خصوصا در کلانشهرها که 
تقاضا بیشــتر است برطرف کنند.وی افزود: 
پیگیری های ما نشــان می دهد مســئولان 
شرکت های تابعه وزارت نفت تلاش گسترده 

ای را برای بازگرداندن این نوع بنزین به چرخه 
عرضه انجام می دهند ولی مشکلات فنی باید 
کاملا حل شــود و تولید در مدار نرمال قرار 
گیرد. رئیس صنف جایگاه داران کشور با اشاره 
به وضعیت موجود گفت: در این شــرایط هم 
بخشی از مردم زیان می بینند و جایگاه داران 
هم با زیان ناشــی از عدم النفع، هزینه های 
جاری و صف ها و شــلوغی مواجه هستند. در 
این شرایط استفاده از بنزین یورو۴ که کیفیت 
مناســبی دارد و یــا بنزین معمولی می تواند 
جایگزین باشــد. اگر شرایط فعلی توزیع این 
بنزین ادامه دار باشد جایگاه داران نمی توانند 
زیاندهی ادامه دار را بپذیرند.به گفته رئیس 
صنف جایگاه داران کشور توزیع طی چند روز 
گذشــته در برخی مناطق تهران انجام شد و 
مجددا قطع شــده اســت ولی تلاش ها برای 
برقراری مجدد توزیع این فراورده ادامه دارد، 
جایگاهداران هم روزانه درخواســت خرید و 
ارســال بنزین سوپر را انجام می دهند. بنای 
ما بر شفافیت با مردم است و پس از حصول 
اطمینــان قطعی از روال عادی توزیع بنزین 

اطلاع رسانی شفاف انجام خواهیم داد.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی:

زمان زیادی برای تکمیل زنجیره ارزش 
صنعت پتروشیمی نداریم 

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با 
تأکید بر اینکه نگاه های مقطعی و منافع کوتاه 
مــدت را باید کنار گذاریم، گفت: زمان زیادی 
برای تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی 
نداریم و در این مســیر همه باید دســت در 
دســت هم بگذاریم.مرتضی شاهمیرزایی در 
اجلاس سراســری روابط عمومی های صنعت 
پتروشیمی ایران  بر جدیت مدیران در پیگیری 
مباحث مطرح شــده در این اجلاس به منظور 
پیشــبرد بیشتر برنامه های توسعه ای تأکید و 
اظهار کرد: ظرفیت تولید صنعت پتروشــیمی 
پیــش از انقــلاب حدود ۳ میلیــون تن بود و 
تمــام ســیادت این صنعت بــه دوران پس از 
انقــلاب اســلامی بازمی گــردد.وی افزود: با 
وجود تحریم ها و مشکلات فراوان، صنعتگران 
ایرانــی بــا تجربیاتی که از قبل و بعد از انقلاب 
اسلامی کسب کردند، نگذاشتند چرخ صنعت 
از حرکت بایســتد، به طوری  که ظرفیت این 
صنعــت هم اکنــون به بیش از ٩۰ میلیون تن 
در ســال و جایگاه ویژه ای رسیده است.معاون 
وزیر نفت با تأکید بر اینکه شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی به عنوان متولی صنعت پتروشیمی 

هــر کمکی که لازم باشــد بــه هلدینگ ها و 
شــرکت های پتروشــیمی خواهد کرد تا کار 
بزرگ تکمیل زنجیره ارزش به ثمر برسد، ادامه 
داد: زمــان زیادی نداریــم و در یک محدوده 
زمانــی حداکثر ۱۰ ســاله باید یــک برنامه 
ســنگینی را اجرا کنیم.شاهمیرزایی با اشاره 
به اینکه باید به نقطه تولید محصولات با ارزش 
افزوده بالا از مواد پایه در این صنعت برســیم، 
تصریــح کرد: تغییر در بعضی از برنامه ریزی ها 
و رویکردها می تواند ما را از برخی از بن بست ها 
که پیش از این پیش بینی نشده بود، عبور دهد 
کــه به این منظــور بازنگری مجوز طرح ها در 
این شــرکت در حال انجام و جمع بندی است.

وی بــر حرکت به ســمت ایجاد ارزش افزوده 
هرچه بالاتر تأکید و اظهار کرد: انتخاب عنوان  
تولید  در این چند ســال اخیر در شــعار سال 
نشــان دهنده این است که تولید راه حل عبور 
از سختی های کشور است.مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع پتروشــیمی  در ادامه افزود: باید 
تکمیل زنجیره محصولات پتروشــیمی مانند 
متانــول را که امروز با ظرفیت بالا در کشــور 

تولید می شود تعریف کرد.
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توسط هنر آموز مشهدی صورت گرفت؛
کسب رتبه اول رشته گرافیک در نخستین 

جشنواره الگوهای برتر تدریس 
مشهد / سمیرا رحمتی

در اختتامیه نخستین جشنواره کشوری الگوهای 
برتر تدریس )فنی و حرفه ای و کاردانش( که با 
حضور کاظمی معاون آموزش متوســطه وزارت 
آموزش و پرورش و منادی رییس کمیســیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شــورای اســلامی 
در تالار ابن هیثم دانشــگاه فرهنگیان مشــهد 
برگــزار گردیــد، از مهندس ســمانه نوربخش 
هنرآموز ناحیه ۳ مشــهد مقدس، به عنوان نفر 
اول جشــنواره الگوهای برتر تدریس در رشــته 
گرافیک تقدیر شــد.تاکید این جشنواره بر نگاه 
به سمت شایستگی های نرم یا شایستگی های 
غیرفنــی بود، تا هنرجو بیاموزد چطور از مهارت 
هایی که آموخته در مدیریت بازار کار اســتفاده 
کند و بتواند یک کارآفرین و خلاق و نوآور باشد.

گفتنی است در مرحله کشوری ۱۱۰ اثر برگزیده 
در ۴۸ رشته حاضر شدند که در ۱۰ هنرستان و 
طی دو روز تدریس های خود را به صورت واقعی 

در کارگاه برگزار کردند.

معاون فنی شرکت شهرک های صنعتی 
استان سمنان:

10۹ گواهی پایان کار برای 
واحدهای شهرک های صنعتی 

استان سمنان صادر شد
سمنان / تبیانیان 

معــاون فنی شــرکت شــهرک های صنعتی 
اســتان سمنان گفت: ۱۰٩ فقره مجوز گواهی 
پایانکار در شهرک های صنعتی استان سمنان 
از ابتــدای فروردین تا پایــان آذر ۱۴۰۱ صادر 
شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۴ 
درصد افزایش داشــت.محمد درویش پروری 
افــزود: ۱۰٩ گواهی پایانــکار برای حدود ۳٩ 
هکتــار از اراضی شــهرک ها، نواحی صنعتی و 
منطقه ویژه اقتصادی اســتان ســمنان صادر 
شد.وی بیان کرد: صدور گواهی پایانکار در مدت 
مشابه سال گذشته ۸۸ فقره بود و مقایسه آمار ها 
حاکی از افزایش ۲۴ درصدی از لحاظ فقره دارد.

معاون فنی شرکت شهرک های صنعتی استان 
ســمنان تصریح کرد: در این مدت، ۱۷۶ فقره 
جواز احداث ساختمان برای حدود ۳۵ هکتار از 
اراضی شهرک ها و نواحی صنعتی استان سمنان 
صادر شد.شــرکت شهرک های صنعتی استان 
ســمنان دارای ۱٩ شــهرک و ناحیه صنعتی، و 
منطقــه ویژه اقتصــادی درحال بهره  برداری و 
هفت هزار و ۵۷۱ هکتار اراضی در اختیار است.

گلستان / گروه استان ها:  مدیر درمان تامین اجتماعی استان گلستان گفت: درحال حاضر ۱۱ طرح 
درمانی در گلستان با اعتبار بیش از ۵۴۰ میلیارد تومان درحال ساخت است و درحال حاضر  حدود 
٩۰۰ هزار نفر از جمعیت این استان زیر پوشش خدمات درمانی سازمان تامین  اجتماعی قرار دارند. 
زینلی  اظهارکرد: هم اکنون ۱۱ پروژه درمانی در ۸ شهرســتان در ۲۰ هزار ۵۲۰ مترمربع با اعتبار 
بیش از ۵۴۰ میلیارد تومان درحال ساخت است که تعدادی از این پروژه ها به بهره برداری رسیده و 
یا تا پایان امسال به بهره برداری می رسد.وی ادامه داد: خرید دستگاه MRIجهت نصب در بیمارستان 
حکیــم جرجانــی در ۳۰۰ متر مربع با اعتبار ۵۰ میلیارد تومان،احداث درمانگاه تخصصی درمحوطه 
بیمارســتان خاتم الانبیاء )ص( گنبدکاووس در ۳۵۰۰ متر مربع، احداث پلی کلینک تخصصی در 
۳۵۰۰ متر مربع با اعتبار ۱۱ میلیارد تومان در شهرســتان علی آباد کتول درحال پیگیری و ســاخت 
است.وی افزود: احداث درمانگاه تخصصی سرپایی درمینودشت با ۲۵۰۰ متر مربع با اعتبار ۵ میلیارد 
تومان، احداث درمانگاه تخصصی سرپایی با ۲۵۰۰ متر مربع با اعتبار ۵ میلیارد تومان در شهرستان 
آق قلا و افزایش ۵۰ تخت بســتری بیمارســتان حکیم جرجانی گرگان با اعتبار ۵۰ میلیارد تومان 
که آماده افتتاح و بهره برداری اســت از جمله این طرح ها اســت.وی افزود: رویکرد ســازمان تامین 
اجتماعی در توسعه خدمات درمانی ، توجه به مناطق کم برخوردار است و سازمان تامین اجتماعی 
در دو بخش بیمه ای  و بخش درمان خدمات خود را ارائه می دهد.وی تصریح کرد: ســازمان تامین 
اجتماعی استان سالانه به ۱۰ میلیون  نفر مراجعه کننده در دو حوزه درمان مستقیم و غیر مستقیم 
خدمات ارائه می کند و همچنین بیمارســتان خاتم الانبیاء)ص( گنبد کاووس به عنوان یکی از ۱۴ 

مرکز برتر مدیریت خدمات سبز در کشور انتخاب شد.

ح کرد؛ مدیر درمان تامین اجتماعی استان گلستان مطر

ح درمانی در استان گلستان  ساخت 11 طر

5
برگزاری جلسه ماهانه روسای 

شعب بانک ایران زمین 
گان استان های کرمان و هرمز

 قاســم خواجوئــی بافتی 
مدیر شعب استان هدف از 
برگــزاری این جلســه را 
حرکت در جهت ارائه بهینه 
خدمات بر شمرد و بر یک 
برنامه ریزی منسجم با بکارگیری از همه ابزارها 
و استفاده از توان کلیه همکاران نسبت به بازاریابی 
مفید و مستمر تاکید کرد. در ادامه مهدی تورکی 
معاون شعب استان به تشریح آمارها پرداخت و 
بر برگزاری جلســات روزانه با پرســنل شعب و 

ارسال صورتجلسه به مدیریت تاکید کرد.

 شعب بانک توسعه تعاون 
در مسیر کارآمدی و شفافیت 

هدایت می شود
تســهیلات  پرداخــت   
موضوع بند الف تبصره ۱۸ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۰، 
ماده ۵۲ و ماده ۵۶ قانون 
الحاق مــوادی به تنظیم 
مقــررات مالی دولــت، طرح اشــتغال پایدار 
روستایی و عشایری از محل بازگشت اقساط و 
پرداخــت قرض الحســنه به معرفی شــدگان 
نهادهــای حمایتی، مشــاغل خانگی، ازدواج 
جوانــان و فرزنــدآوری از مهمترین اقدامات و 
ســرفصل ها بوده است که شعب اهتمام کافی 
برای انجام آنها داشــته اند. احمدی تاکید کرد: 
پرداخت تســهیلات در ســرفصل های متنوع 
نیازمند اشــراف کامل همــکاران بر ضوابط و 
فرآیندها اســت و تعامل کافی با ســازمانها و 
معرفــی شــدگان در چارچــوب و ضوابــط و 
حداکثری رضایت در چارچوب موازین حقوقی 
و نظارتی حائز اهمیت است. معاون بانک توسعه 
تعــاون تصریح کــرد: همــکاران معاونت در 
فرآیندهای بازرسی و نظارت بر عملیات بانکی 
همواره با رویکرد ارشادی و دلسوزانه شرایطی 
را فراهم می آورند تا عملیات تجهیز و تخصیص 
منابــع، صدور اعتبار اســنادی، ضمانت نامه و 
عملیات ارزی در مسیر صحیح فرآیندی انجام 
شود و دستاوردهای بانک با شفافیت و سلامت 

حاصل گردد.

اخبار

 معرفی عضو مستقل 
و دبیر کمیته ریسک بانک دی

 در راستای رعایت الزامات 
ناظر بر حاکمیت شرکتی، 
دبیــر و عضــو مســتقل 
کمیته ریســک بانک دی 
پــس از تائیــد صلاحیت 
حرفه ای از سوی بانک مرکزی منصوب شدند.
امیر عباس هاشمی نژاد، نائب رئیس هیئت مدیره 
بانک دی در مراسم معارفه اعضای کمیته ریسک 
با ابراز خرســندی از دانش و توانمندی اعضای 
ایــن کمیته در اخذ تائیدیه رســمی صلاحیت 
حرفه ای بانک مرکزی، تشکیل منظم جلسات 
کمیته ریسک را از الزامات اساسی استقرار نظام 
حاکمیت شــرکتی بر شــمرد. وی افزود: یکی از 
عوامــل اصلی ایجاد و تقویت ســلامت در نظام 
بانکی، مدیریت ریسک، نظارت، گزارش دهی و 
شفافیت است و این عوامل بر عملکرد و سلامت 
مالی بانک موثر خواهد بود. بر همین اســاس و 
در راستای رعایت دستورالعمل تایید صلاحیت 
و عزل یا هرگونه تغییر مدیران ارشــد و اعضای 
کمیته های ریسک، حسابرسی داخلی و رعایت 
قوانیــن و مقررات موسســات اعتباری،  محمد 
خادمیان ، مدیر امور ریسک بانک به عنوان دبیر 
و  مسعود حق خواه  به عنوان عضو مستقل کمیته 

ریسک منصوب شدند.

 عملکرد مطلوب بانک آینده 
در جذب منابع ارزان قیمت

 در شــش ماه نخســت 
۱۴۰۱، منابــع جــاری 
قرض الحسنه بانک آینده 
به بیش از ۱۴,۰۰۰,۰۰۰ 
میلیون ریال رســیده که 
نشان از رشد ۱۰۰ درصدی این منابع، نسبت به 
سه ماهه نخست امسال و دوره مشابه سال گذشته 
دارد. این دستآورد، همراه با رشد چندین برابری 
منابع بلندمدت نشــان می دهد؛ بهبود عملکرد، 
رشــد در همه ابعــاد و توجه به تمام جنبه های 
بانکداری، از جمله اولویت های بانک آینده است.

اجرای پروژه های بهبود عملیات تامین مالی و اعتباری در بانک توسعه تعاون
معاون مدیر عامل در امور عملیات بانکی در کارگاه آموزشــی مدیران 
ســتادی و اســتانی با محوریت ارائه راهکارهای اجرایی  و شتاب دهنده 
مســیر تحول بانک توســعه تعاون در تشریح تحول در رویه های تامین 
مالی و تخصیص اعتباراعلام کرد: تغییرات در تامین مالی در نظام بانکی 
در دو ســطح کلان و جزئی اتفاق افتاده اســت که در ســطح کلان بهینه 
کردن ســهم تامین مالی از بازار پول،ارز و ســرمایه در دســتور کار بانک 

ها قرار گرفته است.
حسن شریفی با اشاره به مدل های تحول و تبیین برخی از آنها پرداخت 
و گفت: در برخی از این مدلها اســتراتژی، ســاختار، سیســتم ها، ارزش 
های مشــترک، ســبک، کارکنان و مهارت ها در دســتیابی به تحول 
اثرگذارهستند. به گفته وی، تحول و تغییر کسب و کار در بانک بر سه 
محور نظام ها و اســتانداردهای مدیریت کیفیت، برنامه ریزی و تعیین 

نقشه راه بانکداری دیجیتال قرار دارد.
معاون مدیر عامل درامور عملیات بانکی در بخش دیگری از ســخنان 

خود به پروژه تقویت کادر اعتباری ســتاد، مدیریت شــعب اســتان ها و 
شــعب پرداخت و گفت:اصلاح ساختارســازمانی درتامین مالی، تامین 
نیروی انسانی واجد صلاحیت درمشاغل تامین مالی، تدوین سازوکاربه 

کارگیری افراد درمشاغل تامین مالی، ارتقاء جایگاه مشاغل تامین مالی 
و آموزش کارکنان تامین مالی در اولویت قرار گرفت.

وی بیان کرد:به منظور تقویت کادراعتباری ستاد و واحد های اجرایی، 
بانک اطلاعاتی از افراد شاغل در حوزه تامین مالی تهیه شده است.

به گفته شریفی، تدوین شیوه نامه جامع ،تدوین روش اجرایی ارزیابی 
عملکرد افراد شاغل در حوزه تامین مالی، تدوین و طراحی مسیر شغلی 
کارکنان حوزه تامین مالی،تدوین شــیوه های نظام جبران خدمت در 

برنامه های آتی معاونت عملیات بانکی قرار دارد.
معاون مدیر عامل در امور عملیات بانکی اعلام کرد: در حوزه تامین مالی 
ریالی،حفظ مشــتریان وفادار از طریق تامین مالی با اســتفاده از منابع 
صندوق توســعه ملی و تبصره ۱۸ و افزایش ســهم تامین مالی از طریق 
اعتبارات اسنادی و ضمانت نامه از سویی داشتن شرکت تامین سرمایه 
برای تسهیل در انتشار و کسب درآمدهای مرتبط در حوزه تامین مالی 

بازار سرمایه باید جزو برنامه های تحولی قرار گیرد.

اخبار

آئین تقدیر از پژوهشــگران برتر بانک ســپه با حضور دکتر آیت اله 
ابراهیمی مدیرعامل بانک سپه و به همت مدیریت امور سازمان و 
هدایت راهبردی و اداره کل مطالعات راهبردی و آینده پژوهی، در 

سالن جلسات ساختمان نگین برگزار شد.
فرآیند انتخاب این پژوهشگران، پس از اتمام مهلت فراخوان ارسال 
آثار تحقیقاتی و کتب پژوهشگران از ۲۴ مهر لغایت ۲۱ آبان سال 
جاری از بین ۱۳۵ اثر ارسال شــده صورت گرفت که هشــت نفر از 
همکاران با توجه به ســنجه های ابلاغ شده در مصوبه هیئت مدیره 

به عنوان پژوهشگر برتر سال ۱۴۰۱ برگزیده شدند.
همچنین در این روز پیشــنهاد های قابل قبول و اجراشــده ۱۱ نفر 

از همکاران که در محورهای کلیدی، رشــد و یادگیری، فرآیندها، 
امور مالی و مشــتریان در ســامانه نظام پیشنهاد های ارائه شده بود 

برگزیده و تقدیر شدند.
هدف از برگزاری این مراسم استفاده از ظرفیت های درون سازمانی 
برای تقویت مطالعات کاربردی همکاران نخبه و بادانش در راستای 
موضوعــات اولویــت دار بانک، ارائه طرح های نوآورانه، توســعه و 

مشارکت پذیری همکاران است.
در حاشیه برگزاری تقدیر از پژوهشگران و پیشنهاددهندگان برتر 
بانک سپه، باشگاه پژوهشگران)باشگاه پژوهان( و سامانه جدید نظام 

پیشنهاد ها توسط مدیر عامل بانک سپه رونمایی شد.

تقدیر مدیرعامل بانک سپه از پژوهشگران برتر

خبر  ویژه

استانها

بانک دی در راســتای عمل به مســئولیت اجتماعی، معرفی برند و ایجاد ارتباط بین بانک و مراکز علمی و پژوهشــی به منظور حل چالش ها و بهره برداری میدانی از 
دانش های نوین، تا کنون ۸٩ پروپوزال در مقاطع تحصیلی کارشناسی ارشد و دکترا را مورد حمایت مادی و معنوی قرار داده است.

از این تعداد پروپوزال، تا کنون ۳۷ پایان نامه به اتمام رسیده و در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی از آنها دفاع شده است.
همچنین از سال ۱۳٩۶، بهره برداری از طرح های پژوهشی برای رفع نیازها و چالش های بانک نیز در دستورکار قرار گرفت که تا کنون ٩۵ طرح در این حوزه دریافت 

و موارد مورد پذیرش برای بهره برداری و مذاکره با محققان به واحدهای مربوطه ارجاع شده است.
بانک دی همچنین به منظور توسعه ارتباط خود با پژوهشگران، یک کارشناس مستقل را به عنوان مشاور معرفی کرده است.

 حمایت بانک دی از
 1۸4 پروپوزال 
ح پژوهشی و طر

گهی مزایده آ
، 120 ، 137 قانــون  احــکام مدنــی دادگســتری مهــران وفــق مــواد 118  اجــرای 
اجــرای احــکام در نظــر دارد بــه منظــور وصــول طلــب محکــوم لــه آقــای حســن 
ــه  ــی زاده در پرونــده کلاســه 9900207 اجرایــی امــوال توقیــف شــده دو دهن ول
مغــازه شــماره 12 و 13 متعلــق بــه شــهرداری مهــران واقــع در شــهر مهــران پاســاژ 
کربــلا را بــه قیمــت پایــه مغــازه شــماره 12 بــه متــراژ 16.38 متــر مربــع بــه قیمــت 
پایــه 5.569.200.000 ریــال و مغــازه شــماره 13 بــه متــراز 16.80 متــر مربــع بــه 
قیمــت پایــه 5.544.000.000 ریــال امــلاک موصــوف بــه صــورت عرصــه کلــی 
بــرای پاســاژ دارای ســند مالکیــت ششــدانگ و بــرای مغــازه موصــوف بــه صــورت 
مشــاعی مــی باشــد ) مغــازه هــای موصــوف فاقــد ســند تــک بــرگ مــی باشــند 
مغــازه هــا در حــال حاضــر دارای مســتاجر مــی باشــند. انشــعاب آب مشــترک و 
ــده و  ــق مزای ــند از طری ــعاب گاز میباش ــد انش ــتقل و فاق ــرق مس ــعاب ب دارای انش
آگهــی در روزنامــه بــه فــروش برســاند متقاضیــان مــی تواننــد در جلســه حضــوری 
روز چهــار شــنبه مورخــه 1401/10/28 ســاعت 10 صبــح حضــور بهــم رســانند. ضمنــا 
ارائــه  و  پاســخگوئی  آمــاده  اداری  ســاعات  در   08433825181 تلفــن  شــماره 

اطلاعــات بــه متقاضیــان محتــرم مــی باشــد.

مدیر دفتر اجرای احکام مدنی دادگستری مهران -  بشاره صیفی

مفقودی
ســندکمپانی و شناســنامه مالکیــت و کارت و کلیــه اســناد و مــدارک 
موتورســیلکت هونــدا مــدل 1389 بــه رنــگ نقــره ای بــه شــماره 
پــلاک 43564-578 بــه شــماره موتــور NEA1052331 بــه شــماره 
ــود  ــکله مفق ــدی بلس ــت احم ــه زین ــق ب ــه 125B8972463 متعل تن

وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

مفقودی
ســندکمپانی و شناســنامه مالکیــت و کارت و کلیــه اســناد و مــدارک 
موتورســیکلت سیســتم باختــر تیــپ CDI125 بــه رنــگ مشــکی مــدل 
1386 بــه شــماره پــلاک 89277-579 بــه شــماره موتــور 793045 
نــوری  علــی  بــه  متعلــق   NEA125B8642905 تنــه  شــماره  بــه 
بالاگفشــه فرزنــد جمشــید مفقــود وازدرجــه اعتبــار ســاقط می باشــد.

گهی فقدان سند مالکیت آ
آقــای محمدحســین پاکــروان برابــر  آقــای خانعلــی معظمــی گــودرزی بــا وکالــت 
فــرم  بــرگ  دو  تســلیم  بــا  تهــران   559 دفتــر   401/9/22  –  34808 وکالتنامــه 
اســناد  دفتــر   1401/09/28 مــورخ   93082 شــماره  شــده  گواهــی  استشــهادیه 
رســمی شــماره 9 بروجــرد مدعــی مــی باشــد کــه ششــدانگ پــلاک 109 فرعــی از 
1 بروجــرد ذیــل ثبــت 5145 صفحــه 142 دفتــر  3034 اصلــی واقــع در بخــش 
ــام مشــارالیه ثبــت و ســند مالکیــت صــادر و تســلیم  46 ســند چاپــی 247018 بن
گردیــده اســت و بعلــت جابجایــی مفقــود شــده اســت؛ لــذا باســتناد تبصــره یــک 
الحاقــی بمــاده 120 آییــن نامــه قانــون ثبــت مراتــب جهــت اطــلاع عمومــی یــک 
نوبــت آگهــی میشــود اگــر شــخصی بــه نحــوی از انحــاء مدعــی وجــود ســند مالکیــت 
نــزد خــود مــی باشــد مــی توانــد اعتــراض خــود را کتبــاٌ پــس از نشــر آگهــی بــه مــدت 
10 روز بــه ایــن اداره تســلیم نماینــد در غیــر اینصــورت پــس از انقضــاء مــدت 
ــام مالــک صــادر خواهــد شــد. قانونــی و اعــلام گواهــی ســند مالکیــت المثنــی بن
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سید مهدی موسوی 
ک بروجرد کل و سرپرست اداره ثبت اسناد و املا معاون مدیر 

به عنوان منتخب کشوری؛

استان سمنان در جشنواره ملی  افتخار من  تقدیر شد

سمنان / تبیانیان 
سرهنگ پاسدار  محمدحسن سلامی  مدیر کل حفظ آثار و نشر ارز شهای دفاع مقدس استان 
سمنان در اختتامیه دومین جشنواره ملی  افتخار من   که به صورت ویدئو کنفرانس در مرکز 
فرهنگی و موزه  دفاع مقدس اســتان ســمنان  برگزار شــد اظهار داشــت: جشنواره  افتخار من  
یکی از راه های انتقال ارزش های دفاع مقدس است و نیرو های مسلح، آموزش و پرورش، کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان و دانشــگاه ها از مخاطبین اصلی این جشــنواره هســتند.وی 
گفت: هدف این جشــنواره پیوند نســلی بین رزمندگان هشــت سال دفاع مقدس و نوجوانان و 
جوانان اســت تا آنها شــجاعت، ایثار، فداکاری و ازخودگذشــتگی رزمندگان را درک کنند. در 
دومیــن دوره برگــزاری جشــنواره  افتخار من  ۲۰۰ اثر از فرزنــدان و نوادگان رزمندگان دفاع 
مقدس و مقاومت به دبیرخانه جشنواره ارسال شده است و در سومین دوره این جشنواره استان 
سمنان بیش از دو هزار اثر را هدف گذاری کرده است.در اختتامیه دومین جشنواره  افتخار من  
فاطمه جعفری نوه رزمنده دوران دفاع مقدس  محمد رادرزم  منتخب کشــوری شــد و با اهدا 

لوح تقدیر از وی قدردانی به عمل آمد.

شهردار منطقه دو همدان اظهار کرد:

اجرای طرح جداره سازی خیابان بوعلی در مسیر گردشگری همدان 
همدان / گروه اســتان ها: حجت کریمی جاوید شــهردار منطقه دو  
با اعلام  خبر  اجرای طرح ساماندهی و جداره سازی خیابان بوعلی 
گفت:  این خیابان به عنوان یکی از اصلی ترین خیابان های همدان 
در مســیر دسترســی به مرکز شهر  محسوب می شود و قرار گرفتن 
این معبر بین آرامگاه بوعلی و تپه هگمتانه یکی از مولفه های مهم 

در خصوص اجرای این طرح می باشد. 
وی بــا تاکیــد بــر این موضوع کــه منظر تاریخی هگمتانه شــهر 
همدان مســیر  آرامگاه بوعلی تا تپه هگمتانه  را شــامل می شــود 
افــزود : بــا ثبــت این اثر، میــراث فرهنگی محــدوده های بافت 
 تاریخی، بازار ســنتی، مســجد جامع و پیاده راه های شــهر همدان 

حفظ می شود. 
حجت کریمی جاوید با تاکید بر اهمیت پروژه  جداره سازی خیابان 
بوعلی به لحاظ قرار گرفتن در منظر تاریخی هگمتانه تصریح کرد: 
ایجاد جلوه بصری مناســب ،ارتقاء کیفی معابر و بهســازی و مرمت 
نما ی ساختمان های بافت تاریخی در این خیابان با محوریت حفظ 
هویت اصیل ایرانی و اســلامی از اولویت های مهم این منطقه در 

بهسازی و جداره سازی این معابر بشمار می آید.  
کریمــی جاویــد در ادامه عنوان کــرد: هدف از اجرای این عملیات 

احیای بافت ســنتی ، توســعه گردشگری و بازآفرینی بافت تاریخی 
و زیبایی بصری  شهر همدان بویژه خیابان بوعلی  است که در این 
راســتا تــا کنون با اعتباری بالغ بــر۴۵ میلیارد ریال در متراژ ۳۲۰ 
متــر در دو فــاز به منطقه دو واگذار شــده اســت و با نظارت دفتر 
فنی مهندســی منطقه دو شــهرداری  از ابتدای میدان امام خمینی 
 )ره( به ســمت میدان آرامگاه بوعلی ســینا این عملیات در دســت 

اجرا است. 
کریمی جاوید با اشاره به پیشرفت مناسب این پروژه گفت: اصلاح 
نمــای موجــود، تعویض پنجره ها و ســردر بنــا ها، حذف و اصلاح 
تاسیســات عبوری مانند انشــعاب گاز و برق و مخابرات از روی نما 
و تعمیر و مرمت نمای قســمت های آســیب دیده و بهســازی آن ،  
ایجــاد نمــاد های معماری از جمله فعالیت هایی اســت که در این 

حوزه انجام شده است.
کریمــی جاویــد در پایان عنوان کرد: ایــن منطقه با هدف رویکرد 
کاهش هزینه ها و افزایش سرعت ، دقت و کیفیت در بخش مرمت، 
بازســازی ، ســاماندهی جداره های قدیمی با نگرش ایجاد رونق در 
فضای کســب و کار این شــهر توجه ویژه ای در این زمینه داشــته و 

فازهای بعدی نیز در برنامه کاری نیز قرار خواهد گرفت.
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کرد؛ آستان قدس با توجه به حوادث اخیر عنوان  تولیت 

گوار شوند حوزه و دانشگاه با تحلیل صحیح مانع بروز حوادث نا
مشهد / سارا رحمتی

تولیــت آســتان قدس رضــوی گفت: 
حوزه و دانشــگاه می بایســت با تحلیل 
و تفســیرهای صحیح، حوادث را پیش 
بینی و پیشــگیری کنند.حجت الاسلام 
والمســلمین احمــد مروی در مراســم 
گرامیداشــت ســالروز وحدت حوزه و 
دانشگاه که با حضور رؤسای دانشگاه های 
فردوســی، آزاد اسلامی، بین المللی امام 
رضــا)ع( و جمعی از اســتادان حوزوی، 
دانشــگاهی، طــلاب و دانشــجویان 
دانشــگاه ها و حوزه های علمیه مشــهد 
مقدس در محل دانشــگاه علوم اسلامی 
رضوی برگزار شــد؛ یاد شــهید آیت الله 
دکتــر مفتح پایه گــذار وحدت حوزه و 
دانشــگاه را گرامی داشــت و اظهار کرد: 
۲۷ آذرماه سالروز شهادت آیت ا... شهید 
مفتح است، عالمی روشن ضمیر و زمان 
شــناس که از پیشــروان وحدت حوزه و 
دانشگاه بود و در این مسیر کوشش های 
بــی وقفه ای انجــام داد.وی در ادامه به 
محورهایی از منویات رهبر معظم انقلاب 
پیرامون اهمیت وحدت حوزه و دانشگاه 
اشاره و ابراز کرد: رهبر معظم انقلاب در 
بیاناتــی می فرمایند  بچه هایی که امروز 
در دانشــگاه هستند، بچه های ساخته و 
پرداخته انقلاب هستند و اگر کسری هم 

در اعتقادات آن ها باشــد، تقصیر ماست، 
تقصیر کســانی است که بایستی دین را 
به این ها تعلیم می دادند  و یا می فرمایند  
امــروز فرصــت حضــور روحانیون در 
دانشــگاه فرصت عظیــم و گران بهایی 
اســت، این فرصت را باید نگهدارید، این 
فرصــت را باید مغتنم بشــمارید؛ نکته 
اصلی این است  که این بیانات معظم له 
مسئولیت و رسالت سنگین روحانیت در 
نشــر معارف، تبلیغ دین و هدایت مردم 
خصوصا قشــر فرهیخته و تحصیل کرده 
را نشــان می دهد.تولیت آســتان قدس 

رضوی با تأکید بر اینکه حوزه و دانشگاه 
دو بال پیشــرفت و تعالی کشور هستند، 
خاطر نشان کرد: وحدت حوزه و دانشگاه 
تعاریــف و مصادیق متعددی دارد، اما به 
طور کلی می توان گفت حوزه و دانشگاه 
بــه منزله دو بال بــرای تربیت، تعالی و 
پیشــرفت کشــور و ایجاد تمدن نوین 
اســلامی هستند که کاستی در هریک، 
تحقــق این اهداف را محال می ســازد.

حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی 
در ادامه ضمن اشاره به اغتشاشات اخیر، 
خاطرنشــان کرد: حوادث اخیر اگرچه 

صدمات و آسیب های ناراحت کننده ای 
را به همراه داشت، اما در کنار آن پرده از 
لایه های پنهانی برداشت.تولیت آستان 
قدس رضوی افزود: البته مســئله آشکار 
شدن لایه های پنهان جامعه در حوادث 
اخیــر کم کاری ها را توجیه نمی کند؛ آیا 
برای پی بردن به لایه های پنهان جامعه 
بایــد حتما حادثــه ای رخ دهد؟ جامعه 
حوزوی، دانشگاهی و قشر فرهیخته می 
بایســت با تحلیل و تفسیرهای صحیح، 
حوادث را پیش بینی و پیشگیری کنند.

وی شــهید علامه مطهری را از مصادیق 

علمــای زمان شــناس در دوران معاصر 
معرفی و خاطرنشان کرد: شهید مطهری 
در قله فقه، فلسفه، تفسیر و علوم اجتماعی 
قرار داشت، اما هیچگاه در حجاب عنوان 
و جایگاه علمی خود قرار نگرفت و هرگاه 
تهدیدی را پیش روی اسلام و دین مردم 
احســاس می کرد، دلیرانه وارد می شد.

تولیت آســتان قدس رضوی ادامه داد: 
هنگامی که شهید مطهری کتاب  داستان 
راستان  را نوشت، بسیاری به او اعتراض 
کردند که شــما یک فقیه و فیلســوف 
هستید، این کتاب در شأن شما نیست، 
بــه نام فرد دیگری منتشــرش کنید اما 
ایشان نپذیرفت؛ تألیف کتاب های علمی 
برای علما در کنار نگارش کتابی همچون  
داســتان راستان  برای توده مردم نشان 
دهنــده بینش درســت و درک صحیح 
شــهید مطهری است.حجت الاســلام 
والمســلمین احمد مروی گفت: شهید 
مفتح، شهید مطهری و شهید بهشتی از 
جمله علمای زمان شــناس و اثرگذاری 
بودند که فهم و درک صحیح از مســائل 
دوران خــود داشــتند و این اثرگذاری و 
شــناخت صحیح به واســطه مطالعه و 
جایــگاه علمی، حضــور در میان مردم، 
شــجاعت و عدم حبس خود در حجاب 

شئونات و جایگاه حاصل شد.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

حضور فعال شرکت آبفای لرستان 
در نمایشگاه دستاوردهای 

پژوهش و فناوری استان
لرســتان / گروه اســتان ها: در هفته پژوهش سال 
۱۴۰۱ در نمایشــگاهی کــه از ۱۴ تــا ۱۶ آذر ماه 
در دانشــگاه لرســتان برگزار گردید شرکت آب و 
فاضلاب لرســتان با ارائه فعالیت های انجام شــده 
طی یک سال گذشته در زمینه طرح های پژوهشی، 
تجهیــزات صنعتی، کتــب و مقالات همکاران که 
درطی این مدت آماده شده است  را در معرض بازدید 
علاقمندان قرار داد.درغرفه شــرکت آب وفاضلاب 
لرســتان طرح های پژوهشــی   حذف شــوری از 
منابع لب شــور بدون اســتفاده از مواد شیمیایی و 
با اســتفاده از غشاهای لایه نازک  وطرح پژوهشی   
هوشمندســازی شبکه با استفاده ازسیستم اندازه 
گیری دبی مصرفی زون مشــخص شــده  و طرح 
پژوهشی  مدیریت هوشمند فشار در شبکه توزیع 
آب و پایان نامه   ایجاد مزارع هیدروپونیک شــناور 
بر روی لاگون های ته نشینی تصفیه خانه فاضلاب 
شــهر خرم آباد   وهمچنین اختراعات بین المللی 
همــکار خانــم دکتر برمه زیــار در قالب تجهیزات 
صنعتی شــامل   اســمارت پاور  ،   حس گر فازی 
تشــخیص حرکت برمبنای  pet&anti     و   ماژول 
انــدازه گیــر جابه جایی محوری ترانس   و نیز کتب 
و مقالات همکاران درزمینه های مختلف کاری در 
شــرکت آب وفاضلاب مانند مسایل حقوقی وفنی 
و... ارایه گردید.همچنین در بخش جانبی غرفه این 
شــرکت نحوه ارائه بخشی از خدمات آزمایشگاهی 
شــامل پایش کیفیت آب آشــامیدنی با استفاده از 
تجهیزات آزمایشــگاهی کنترل کیفیت آب همراه 
با کلیپ تصویری توسط کارشناسان مربوطه برای 

بازدیدکنندگان تشریح شد.

 با حضور مدیرعامل
مدیران ستادی و پالایشگاهی؛ 

 ششمین نمایشگاه ساخت 
داخل نفت، گاز و پتروشیمی 

عسلویه افتتاح شد 
بوشــهر / گروه اســتان ها: در مراســمی با حضور 
مدیر عامل ســازمان منطقه ویژه پارس، استاندار 
بوشــهر، رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس 
اســتان بوشهر، معاون وزیر نفت در امور مهندسی 
و ســاخت داخل مدیر عامل ، مدیران ســتادی و 
پالایشگاهی مجتمع گاز پارس جنوبی و جمعی از 
مسئولین، ششمین نمایشگاه ساخت داخل نفت، 
گاز و پتروشیمی عسلویه، ظهر امروز یکشنبه ۲۷ 
آذر ماه، افتتاح شــد. ششــمین نمایشگاه ساخت 
داخل حوزه نفت، گاز و پتروشیمی در شهر عسلویه 
قطب انرژی کشور افتتاح گردید.در آیین افتتاحیه 
ششــمین نمایشگاه ســاخت قطعات و تجهیزات 
ایرانی حوزه نفت، گاز و پتروشیمی احمد باهوش، 
مدیرعامــل مجتمع گاز پارس جنوبی با همراهی 
اعضای هیئت مدیره، مدیران ستادی ، پالایشگاهی 
و کارکنان مجتمع گاز پارس جنوبی حضور داشتند.
در نمایشگاه سالجاری تعداد ۱۶۵ شرکت ایرانی که 
۱۱۴ شرکت آن دانش بنیان و فناور بوده و بعضا نیز 
در حوزه تولید بار اول نقش آفرینی کرده اند حضور 
دارند.مدیــران مجتمع گاز پارس جنوبی با حضور 
در این نمایشــگاه و بازدید از دستاوردها و اقدامات 
شــاخص شرکت های سازنده قطعات و تجهیرات 
ایرانی، مسیر را برای شکوفایی و رونق شرکت های 

سازنده و دانش بنیان هموار خواهند نمود.

با حضور فعال در نمایشگاه  پتروفن  محقق شد؛

 کسب عنوان  نوآور سبز   
توسط شرکت پتروشیمی ایلام

ایــلام / گــروه اســتان هــا: اولیــن همایش و 
نمایشــگاه  پتروفن  با عنــوان مدیریت راهبرد 
و زیرساخت توسعه محصول، فناوری و نوآوری 
بــا حضور شــرکت های تابعــه هلدینگ خلیج 
فارس در ســالن همایش هــای وزارت نفت در 
حــال برگزاری اســت.این همایــش با حضور 
علی عســکری؛ مدیرعامــل شـــرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فــارس ، قانعی؛ مدیرعامل 
پترول، گرشاسبی؛ مدیرعامل پتروشیمی ایلام، 
شــریعتی؛ سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس 
و شــرکت  های تابعه هلدینــگ خلیج فارس از 
بیســت   هفتم تا ۲٩ آذر به مدت ســه روز برگزار 
 شد.در همایش و نمایشگاه  پتروفن  شرکت های 
دانش بنیان و شــرکت های تابعه شرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیــج فارس دربــاره محورها و 
موضوعاتی نظیر توسعه سبد محصولات، دانش 
فنی و لایســنس، بومی ســازی مواد شیمیایی 
و کاتالیســت ها، ساخت تجهیزات دوار، ساخت 
تجهیزات ثابت و ابزار دقیق، پوشــش های نوین 
و بهبود و تحول در فرآیند به بحث و تبادل نظر 
می پردازند.شــرکت پتروشیمی ایلام در اولین 
نمایشــگاه و همایش پتروفن موفق به کســب 
عنوان  نوآور سبز  در سطح پتروشیمی های گروه 
خلیج فارس شد.بازدید علی عسکری؛ مدیرعامل 
شــرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس از غرفه 
پتروشیمی ایلام، از دیگر برنامه های جانبی این 

نمایشگاه بود.

مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
منطقه گلستان:

ثبت در خواست فراورده های نفتی 
نیاز به مراجعه حضوری ندارد

گلســتان / گروه اســتان ها: مدیر شــرکت ملی 
پخــش فراورده هــای نفتــی منطقه گلســتان 
گفــت: متقاضیان فراوده هــای نفتی جهت ثبت 
درخواســت در ســامانه نیاز به مراجعه حضوری 
ندارند. ســید محمد حســینی افزود: متقاضیان 
انــواع فراورده های نفتــی و خانوارهای بی بهره از 
گاز طبیعی می توانند با مراجعه به ســامانه ســدف 
 www.newtejaratasan.niopdc.ir :بــه آدرس
درخواســت خود را ثبت نمایند.حســینی اظهار 
داشــت: درخواستهای ثبت شــده باتوجه به نوع 
مصرف)گرمایشی،صنعتی،کشاورزی،صنفی و...( 
پــس از تایید متولی اول)ســازمان ناظر مربوطه( 
توســط کارشناسان این شرکت در ستاد و نواحی 
و  )گرگان،گنبدکاووس،کردکــوی  چهاگانــه 
مینودشــت( تایید و در کارتهای بانکی متقاضیان 
شارژ می شود. مدیر شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی منطقه گلستان تاکید کرد: مراجعه به سامانه 
مذکور )سدف( توسط کاربران از هر دستگاه متصل 
به اینترنت و در هر زمان و مکانی امکان پذیر است و 
به هیچ عنوان نیاز به مراجعه حضوری وجود ندارد.

به دلیل گذر موفق از تابستان؛

 از شرکت توزیع نیروی برق 
استان گلستان قدردانی شد

گلســتان / گروه اســتان ها: مدیر عامل شرکت 
توانیر از تلاشهای کارکنان روابط عمومی شرکت 
توزیع نیروی برق استان گلستان برای گذر موفق 
در فصل تابستان تقدیر کرد .سید احمد موسوی، 
مدیرعامل شــرکت توزیع برق اســتان گلستان 
از آقای قره خانی و همکاران ایشــان در روابط 
عمومی شرکت توزیع نیروی برق گلستان بخاطر 
گذر موفق در فصل تابستان و دوره اوج مصرف 
بــرق قدردانی کرد و افزود: کاهش چشــمگیر 
مصرف بــرق در بخش خانگی، نقش تاثیرگذار 
در دســتیابی به موفقیــت های صنعت برق در 

اولین سال دولت مردمی داشته است.

رئیس پلیس  راه استان گلستان خبر داد؛ 

کاهش 10 درصدی تصادفات 
ناوگان باری در استان گلستان

گلستان / گروه استان ها: رئیس پلیس راه گلستان 
از کاهــش ۱۰ درصدی تصادفات ناوگان باری در 
استان طی سه ماهه اخیر خبر داد.  سرهنگ محمود 
اظهار کرد: در سه ماه اخیر تصادفات در استان روند 
کاهشی داشته و در ناوگان مسافربری ما تصادفی 
اتفاق نیفتاده است. رئیس پلیس راه گلستان گفت: 
تصادفات ناوگان باربری هم روند کاهشی داشته و 
طی این مدت شاهد کاهش ۱۰ درصدی تصادفات 
حمل و نقل باری هســتیم. وی عنوان کرد: عمده 
تصادفات نشأت گرفته از خستگی و خواب آلودگی 
راننده بوده که به دلیل مسافت بالای طی شده از 
استان های مجاور این مسئله رخ می دهد. شهرکی 
بیان کرد: در ســاعت اولیه )ســاعت صبح پنج( به 
دلیل خســتگی و خواب آلودگی شــاهد واژگونی 
خــودرو یــا خروج از جاده بودیم اما تصادف منجر 
به فوت ثبت نشده است. رئیس پلیس راه گلستان 
در خصــوص معاینه فنی هم گفت: هیچ کامیونی 
بدون داشتن معاینه فنی حق حمل کالا را نداشته 
است و تمام کامیون این مسئله را رعایت می کنند. 
وی در مورد تصادفات برون شهری در سه ماه اخیر 
هم افزود: شاهد روند کاهش تصادفات برون شهری 

در استان هستیم.

با حضور مسئولان شهری شهرستان نظرآباد 
انجام شد؛

تجلیل از 200 دانش آموزان برتر تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی 

البرز / گروه اســتان ها: با حضور شــهردار، رئیس و 
اعضای شورای اسلامی شهر و مدیریت آموزش و 
پــرورش  در محل کمیته امداد امام خمینی )ره( 
شهرســتان نظرآباد از دانش آمــوزان برتر تحت 
پوشش کمیته امداد تجلیل به عمل آمد .در ابتدای 
جلسه صفائی رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( 
شهرســتان نظرآباد گزارشی از فعالیت ها و طرح 
های مختلف  این کمیته در راســتای خدمت به 
خانواده های تحت پوشش ارائه نمود و از همراهی 
همه جانبه مجموعه شهرداری و شورای اسلامی 
شهر نظرآباد تقدیر و تشکر نمود. دکتر علی صفری 
شهردار نظرآباد با اشاره به ارزش والای خدمت به 
محرومین  و مستضعفین گفت:  فعالیت های این 
کمیته نقطه عطفی است که محرومین و افرادی که 
به دلایل مختلف نتوانستند ابتدایی ترین نیازهای 
یــک زندگــی را مهیا کنن این افراد را به جامعه بر 
می گردانید . شــهردار نظرآباد افزود: شــهرداری 
آمادگی همکاری های بیشــتر در خصوص کمک 
هــای فنی از جملــه ورود این افراد نیازمند تحت 
پوشــش کمیته امداد به بازار کار و کاهش آسیب 
های اجتماعی و افزایش نشــاط و شــادابی که در 
جامعه نیاز هســت را دارد . در ادامه این نشســت 
مهندس حسین آزادفلاح رئیس شورای اسلامی 
شهر نظرآباد گفت: اجر حرکت و تلاش مجموعه 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و مددکارانشان کمتر 

از اجر یک پرستار نیست .

استانها 6

مدیر کل کمیته امداد استان اردبیل: 

استان اردبیل رتبه 10 پرداخت زکات را دارد
اربیل / گروه استان ها: مدیرکل کمیته امداد استان اردبیل گفت: اردبیل 
در پرداخت زکات بین استان های کشور رتبه دهم را به خود اختصاص 
داده است.علیرضا حسین نژاد اظهار کرد: در راستای عمل به منویات 
مقام معظم رهبری و تمسک به اهداف عالی دین مبین اسلام پرداخت 
زکات و کفارات در ۸ ماهه سال جاری افزایش مطلوبی داشته است.

وی با اشاره به میزان جمع آوری زکات و کفارات در استان اردبیل 
در ۸ ماهه ســال جاری خاطرنشــان کرد: بالغ بر ۳۵ میلیارد ریال 
زکات واجب، ۷۰ میلیارد ریال زکات مســتحبی، ۶۴ میلیارد ریال 
زکات فطــره و ۱۷۰ میلیــارد ریال کفارات در اســتان اردبیل جمع 

آوری شده است.
مدیرکل کمیته امداد اســتان اردبیل جمع کل زکات و کفارات را در 
اردبیل یک هزار و ۷۰۰ میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: این مبالغ برای 
کمک هزینه تهیه جهیزیه برای نوعروســان، کم  هزینه های درمانی، 
کمــک هزینه هــای تحصیلی افراد تحت پوشــش، کمک به احداث و 

مرمت و بازسازی مسکن نیازمندان و کمک به احداث مسجد و سایر 
پروژه های عام المنفعه هزینه شده است.حسین نژاد از تهیه و اهدای 
۱۳ مورد جهیزیه، ۴۰۶ مورد کمک هزینه درمانی، ۳۶۱ مورد کمک 
هزینه تحصیلی، ۳۰ مورد احداث، بازسازی و مرمت مسکن نیازمندان، 
۲۱ هزار مورد پرداخت کمک معیشــت، و ۲۵ مورد کمک به احداث 
مســاجد و پروژه های عام المنفعه در ۸ ماهه ســال جاری خبر داد.وی 
با اشــاره به اینکه اردبیل در پرداخت زکات در ســال جاری با رشد ۵۶ 
درصــدی روبروســت، تصریح کرد: در حال حاضــر اردبیل رتبه دهم 
پرداخت زکات را در ســطح کشــور دارد.مدیرکل کمیته امداد استان 
اردبیل رشد ٩۴ درصدی زکات واجب و ۶٩ درصدی زکات مستحب 
را در اردبیل یادآور شــد و بیان کرد: در بحث درصد پوشــش جمعیت 
در زکات فطریه نیز بالغ بر ۳٩ درصد رشد را شاهدیم.وی از تحقق ۷٩ 
درصدی تعهدات برنامه کمیته امداد استان اردبیل در سال جاری خبر 
داد و اظهار کرد: در این بخش نیز اردبیل رتبه ۱۷ کشوری را داراست.

گلســتان / گروه اســتان ها: سیدمحمدرضا سیدالنگی از راه اندازی 
سامانه آی کن به منظور شفاف سازی مالی و املاک شهرداری گرگان 
خبر داد و اظهار کرد: از این پس لیســت اموال و املاک شــهرداری 
در بانــک اطلاعاتــی ثبت و گزارش گیــری مالی به صورت آنلاین 
انجــام می شــود.وی افزود: از هفته آخــر آذرماه تفویض اختیارات 
به شــهرداری، با توجه به رضایت اعضای شــورای اســلامی شهر 
بابت شــفافیت در عملکرد مالی، واگذار می شود.شــهردار گرگان 
خاطرنشان کرد: قرارداد پارک جنگلی النگدره و پارک ناهارخوران 
مدت ها میان شهرداری و منابع طبیعی در دستور کار قرار داشت 
و پس از انتخاب من به عنوان شــهردار این موضوع به منظور ارائه 
خدمات بهتر به شــهروندان در نخســتین نشست با اعضای شورای 
اســلامی شهر مطرح شد.سیدالنگی ادامه داد: قرارداد پیش نویس 

امضا و به شــورای اســلامی شــهر ارسال شــد تا پس از بررسی در 
کمیســیون ها به تصویب برســد، این قرارداد به فرمانداری گرگان 
ارسال شده است و پس از تأیید عملیات عمرانی مورد نظر در این 
دو پارک اجرایی می شــود.وی اضافه کرد: پارک جنگلی النگدره و 
پارک ناهارخوران کتابچه طرح جامع دارد که به تأیید سازمان ملی 
جنگل ها نیز رسیده است؛ ایجاد فضایی برای تفریحگاه و گردشگری 
در آن دیده شده است و پیش بینی می شود این پروژه در بازه زمانی 
۱۵ ساله اجرایی شود. شهردار گرگان با بیان اینکه نصب تله کابین 
منع قانونی ندارد، گفت: در ســفر رئیس جمهور به استان گلستان، 
موضوع نصب تله کابین در شهرستان مطرح شد. این طرح ارزیابی 
زیست محیطی نیاز ندارد، اما با توجه به اهمیت محیط زیست شهر 

باید با کمترین خسارت و در بازه زمانی کوتاه انجام شود.

شهردار گرگان:

گرگان منع قانونی ندارد کابین  نصب تله 

خبر  ویژه

ح شد؛ در بازدید سفیر ارمنستان از کشت و صنعت نیشکر دعبل خزاعی مطر

کشاورزی و صنعتی  کید بر همکاری علمی و تبادل دانش  تا
خوزستان / گروه استان ها: در بازدید سفیر ارمنستان از کشت 
و صنعت نیشکر دعبل خزاعی، دکتر ناصری مدیرعامل شرکت 
توسعه نیشکر و صنایع جانبی ضمن تاکید بر دانش بنیان بودن 
فعالیت های صنعت نیشــکر، بر همکاری علمی و تبادل دانش 

کشاورزی و صنعتی دو کشور تاکید کرد.
ســفیر ارمنســتان در ایران از دســتاوردهای صنعت نیشکر 
در تولید شــکر و کنترل بیولوژیک آفات نیشــکر در کشــت 
و صنعــت دعبــل خزاعی بازدید کرد.آرســن آواکیان در این 
بازدید که مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی و 
مسئولین استانی حضور داشتند، از توجه شرکت های نیشکری 
بــه بحث های محیط زیســتی در تولیــد زنبور  تلنموس  برای 
مبارزه بیولوژیک ابراز خرســندی کرد.زنبور تلنموس با هدف 
جایگزینی مبارزه بیولوژیکی به جای مصرف سموم شیمیایی 

در کشــت و صنعت های نیشــکری برای مقابله با مهمترین 
آفت نیشــکر به کار گرفته می شــود.در حال حاضر ۲ میلیون 
قطعه زنبور تلنموس در اداره گیاه پزشــکی مدیریت مطالعات 
کاربردی کشت و صنعت نیشکر دعبل خزاعی تولید می شود.

ســفیر ارمنســتان از کارخانه شــکر نیز دیدن کرد و با فرآیند 
اســتحصال شکر آشنا شــد. وی امیدواری کرد که بستر لازم 
برای توســعه و ارتباطات صنعتی دو کشــور ایران و ارمنستان 

بیش از پیش فراهم شود.
در بازدید ســفیر ارمنســتان از کشــت و صنعت نیشکر دعبل 
خزاعی، دکتر ناصری مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع 
جانبــی ضمن تاکید بر دانش بنیان بودن فعالیت های صنعت 
نیشکر، بر همکاری علمی و تبادل دانش کشاورزی و صنعتی 
دو کشــور تاکید کرد.شرکت توســعه نیشکر بزرگترین طرح 
توســعه ای کشــاورزی و صنعتی ایران است که در کنار تولید 
شکر، با تولید محصولات جانبی نظیر الکل طبی، خمیرمایه، 
ام. دی اف، نئوپــان، شــکر دارویــی، خوراک دام و… نقشــی 

راهبردی در خودکفایی کشور دارد.



w w w . r o o z g a r p r e s s . i r

روزنامه اقتصادی صبح ایران

چهارشنبه 30 آذر 1401  شماره پیاپی 262280 جمادی الاولی  1444   21 دسامبر 2022
اخبار ویژه

کوتاه از جامعه

« به شب چله، بزرگترین شب سال  گار نگاه »روز

»یلدا«؛ شبی شیرین و دلنشین 
  ناهید حاجی خانی / گروه جامعه

شــب یلدا یا شــب چله یکی از کهن ترین 
جشــن های ایرانی است و ایرانیان در این 
جشن، طولانی ترین شب سال را با سرمای 
هوا در یک محفل گرم و صمیمی خانوادگی 
و دوستانه همراه با انقلاب زمستانی که در 
طبیعت شــکل می گیــرد را به صبح می 
رســانند و خاطراتی خوش و شــیرین را از 
بــا هم بودن خلق می کنند که لذت آن تا 
ســال بعد باقی می ماند و ســال ها و سال 
این مراســم شــیرین را تکرار می کنند و 
بــا اطمینان از گــذران روزگاران خوب به 
فرزنــدان خود منتقل می کنند.یلدا، یکی 
از شب های مقدس نزد ایرانیان باستان بود 
و به عنوان یک ســنت هزاران ســال است 
که پا برجاســت، با خود آداب و رســوم و 
کارکردهایی دارد که حتی بشــر امروز که 
اسیر زندگی ماشینی است و انگار در هیاهو 
و شلوغی این دنیا خیلی از سوابق فرهنگی 
و قدمتی خود را گم کرده اســت با سرعت 
سرســام آوری رهسپار دنیای ماشینی و 
دیجتالی است، اما هنوز آیین ها و جشن ها 
و سنت هایی هستند که هزاران سال بدون 
اینکه دستخوش تحولات گسترده ای شده 
باشند از نسلی به نسل دیگر منتقل شده 
است، شاید رمز ماندگاری آنها هم تبدیل 
شــدن شان به فرهنگ است که در دل ها 
جا خوش کرده اند.برای آیین ها جشن ها 
و حتی سوگواره های عمومی دربین ملت 
ها و بخصوص ایرانیان کارکردهای مختلفی 
تعریف شده و به رشته عمل درآمده است 
کــه می تواند، راز ماندگاری آنها را پررنگ 
تر کند و در این گزارش ســعی شده است 
به جنبه ها و کارکردهای اجتماعی جشن 

یلدا پرداخته شود.

کارکردهای برگزاری آیین های 
مذهبی و ملی

رییــس انجمن مــددکاران اجتماعی 
ایران گفت: در هر کشوری به مناسبت 
هــای مختلف مذهبــی، ملی و قومی 

و مناســب های تقویمی جشــن هایی 
برگــزار می شــود که هرکــدام از آنها 
کارکردهــای خاص به خــود را دارد.
سیدحســن موسوی چلک افزود: شب 
یلدا یکی از این جشن هایی است که از 
گذشته های دور تاکنون در ایران برگزار 
می شود و دارای سابقه دیرینه ای است 
و با توجه و بر اســاس آنچه در شــب 
یلدا از گذشته تا کنون انجام می شود، 
چندکارکرد برای یلدا قایل هستیم.وی 
ادامه داد: یکی از این کارکردها این است 
که همه افراد خانواده ســعی می کنند 
قبل از رسیدن به این شب با مشارکت 
و همکاری به ویژه با مشــارکت بزرگ 
خانواده که معمولا جشــن یلدا نزد وی 
برگزار می شــد و با استفاده از ظرفیت 
های محلی انواع میوه و خشکبار برای 
این شــب تهیه شود تا اینکه یک شب 
 را درکنــار هم به خوشــی و بانشــاط 

سپری کنند.

شاد بودن در کنار هم
وی گفــت: یکــی از کارکردهای مهم 
شب یلدا شاد بودن در کنار هم است و 
در این شب ارتباط خوبی بین اعضای 
خانــواده به واســطه خواندن حافظ و، 
شــاهنامه و نقالی فراهم می شــود و 
همچنیــن اعضای خانــواده برای هم 
دعــا می کننــد.وی افــزود :علاوه بر 
کارکرد شــادی و ادبیات در شب یلدا، 
فضایی به بهانه طولانی تر شــدن این 
شــب برای گفت و گــوی خانوادگی 
فراهم می شــود که در آن بخشــی از 
فرهنــگ، ارزش و هنجارها در فضایی 
صمیمی و با نشــاط به خصوص برای 
کوچکترها ایجاد می شــود.وی گفت: 
از زمانــی که به یاد دارم، آیین شــب 
یلدا برگزار می شــود، گفت و گو هایی 
که در این شــب بین اعضای خانواده و 
بخصوص توســط بزرگترها مطرح می 
شد، یک نوع ارتباط بین نسلی را برقرار 

می کرد و فرهنگ گذشــتگان به نسل 
آینده منتقل می شد و نسل جوان هم از 
آن تجربیات جدیدی را کسب می کرد.

وی افــزود: یکی دیگر از کاردکردهای 
شب یلدا افزایش صمیمت میان اعضای 
خانواده است، نیاکان ما به خوبی درک 
کــرده بودند که زندگی بدون شــادی 
میســر نمی شود و بهانه های مختلفی 
از جمله شــب یلــدا را پیدا کردند که 
در فصل ســرد ســال با دورهمی های 
خانوادگــی، محبت را به یکدیگر هدیه 
مــی دادند.وی تصریــح کرد: از قدیم، 
رســم بر این بود که در شــب یلدا ۱۳ 
نوع خوارکی و تنقلات مصرف شــود تا 
سالم بمانند و علاوه بر میوه هایی مانند 
انــار و هندوانه، محصولاتی دیگر مانند 
خشــکبار و برخــی محصولات محلی 
توســط مادر و مادربزرگ ها تهیه می 
شــد و بهانــه ای بــرای یک دورهمی 
خانوادگــی بود کــه یلدا فرصتی برای 

مهربانــی و ترویــج آن در بین خانواده 
را فراهم می کرد.وی گفت: در بیشــتر 
نقاط ایران مرسوم است که مادربزرگ 
ها قصه هایی را در شــب یلدا نقل می 
کننــد که حامل پیام های اخلاقی بود 
و جاهایی هم نقل حکایت و قصه های 
مــادر بــزرگ ها همراه بــا ترانه های 
محلی و نوای" نی" بود که آیین شــب 
یلدا را برجســته تر می کرد.وی افزود: 
مهمتریــن پیامی که برگزاری یلدا می 
تواند داشــته باشد این است که همراه 
با برگزاری جشــن در این شب، مروج 
مهربانی باشیم و موضوعی که امروز از 
آن رنــج می بریم یعنی نبود گفت وگو 
را نهادینه کنیم، چرا که چیزی غیر از 
محبــت و صمیمیت نمی تواند فضای 
روابــط مــا را در این عصر تلطیف کند.
وی بــا تاکید براینکه یلدا یک جشــن 
خانوادگی اســت، گفت: بودن خانواده 
و جمع شــدن آنها دورهم یک نعمت 
اســت که در این شــب بیشتر متوجه 
آن می شــویم و از حال هم با خبر می 
شــویم که بخش مهمی از کارکرد این 
جشن است، اما چیزی که در این سال 
ها نگران کننده شــده اســت، افزایش 
چشــم و هم چشمی در برگزاری این 
مراســم یا برگزاری تشریفاتی زیاد آن 
است که به شرط اینکه این آیین کهن 
که یادگار نیاکان ماســت به این گونه 
برگزار نشود و به دور از تجملات باشد تا 
از این فضای صمیمی خانوادگی فاصله 
نگیریم.وی ادامه داد: همیشه باید از در 
کنــار هم بودن لذت ببریم و برگزاری 
جشــن هایی مثل یلدا یک بهانه است، 
بــرای هم یادآوری کنیــم یکدیگر را 
دوست داریم و از با هم بودن لذت می 
ببریــم، موضوعی که باعث ماندگاری 
آیین هایی مانند یلدا شــده است، اگر 
ایــن گونه آیین ها کارکرد نداشــت تا 
امروز باقی نمی ماند و همه باید تلاش 

کنیم که این آیین ها حفظ شود.

7جامعه
عملیات حج 1402 آغاز شد

رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت 
هــلال احمــر گفت:  عملیات حج ۱۴۰۲ 
آغاز شــده و مذاکرات اولیه حج توســط 
ســازمان حج و زیارت با ســازمان حج و 
زیارت عربســتان شروع شده است.علی 
مرعشی در ادامه درباره تعداد زائران حج 
آینده گفت: بر اساس اعلام حج و زیارت 
بــرای حــج ۱۴۰۲؛   ۸۷ هزار و ۵۰۰ نفر 
زائر حج داریم. آغاز عملیات حج از ۵ ذی 
القعــده تا ۵ محرم یعنی ۶۰ روز اســت.
در ایــن مدت باید مرکز پزشــکی حج و 
زیارت هلال احمر خدمات بهداشــتی و 
درمانی را ارایه کند.مرعشــی گفت: باید 
برخی از تیم های پزشکی زودتر از زائران 
در مدینه حضور داشــته باشــند.با توجه 
به اینکه هر ســاله قوانین جدیدی برای 
برگزاری مراســم اضافه می شود، ما باید 
بــرای برگزاری معاینــات اقدامات لازم 
را انجــام دهیم.وی افزود: امســال از کل 
زائران حج ۲۳ هزار نفر بالای ۶۵ ســال 
ســن دارند و با جمعیــت پیری رو به رو 
هستیم، که قاعدتا بیماری هایی دارند که 
اهمیت معاینات را بیشــتر می کند و در 
کنار این معاینات باید زمان بندی هایی را 
هم در نظر بگیریم.مرعشی افزود: امسال 
زمــان مکفــی لازم را داریم و باید پرونده 
پزشکی زائران تکمیل باشد و بیماری های 
زائران باید به درستی تشخیص داده شود 
و مشخص شود که زائران به چه دلیلی از 

تشرف رد می شوند.

فراخوان مشمولان اعزامی 
 پایه خدمتی 

دی ماه سال 1401
سازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه 
ای اعلام کرد که کلیه مشمولانی که برگ 
آمــاده به خدمت به تاریخ دی ماه ســال 
۱۴۰۱دریافــت کرده اند،می بایســت 
بــا مراجعــه بــه یکی از دفاتــر خدمات 
الکترونیک انتظامی )پلیس+۱۰( ، برگ 
معرفی نامه مشــمولان به مراکز آموزش 
را دریافــت و برابر اطلاعات مندرج درآن 
اقدام کنند. این دســته از مشمولان می 
بایســت روز پنج شنبه یکم دی ماه سال 
۱۴۰۱ در ساعت، محل و مراکزی که در 
برگ معرفی نامه مشــمولان اعلام شده ، 
حضــور یابنــد و به خدمت دوره ضرورت 
اعزام شوند.مشمولان اعزامی می بایست 
کارت تزریق واکسیناســیون کووید ۱٩ 
و واکســن مننژیــت و دوگانــه را در روز 
اعزام به همراه داشــته باشند.مشمولان 
می بایســت اصل مــدارک مورد نیاز اعم 
از بــرگ آمــاده به خدمــت، برگ محل 
مراجعه، برگ واکسیناسیون، کارت ملی 
و شناســنامه، مدارک مربوط به شــرایط 
خاص را به همراه خود داشــته باشند.در 
این اطلاعیه آمده اســت، عدم حضور به 
موقع در زمان و محل های تعیین شــده، 
غیبت محسوب شده و برابر ماده ۱۰ و ۵۸ 
قانون خدمت وظیفه عمومی با آنان رفتار 
خواهد شــد.این سازمان دراین اطلاعیه 
متذکر شــده است، متقاضیان در صورت 
نیاز به اطلاعات بیشتر می توانند از طریق 
کانال خبر ســربازی در پیام رســان های 
داخلی به نشانی khabaresarbazi @ از 

آخرین اخبار مربوطه مطلع شوند.

دبیرخانه دائمی شفافیت 
در سازمان بازرسی کل کشور 

تشکیل شد
رئیس ســازمان بازرســی کل کشور در 
نشســت شــورای معاونین این سازمان 
با تبیین ســخنان ریاســت قوه قضاییه 
پیرامــون مقولــه شــفافیت و ضرورت 
تحصیل یــک جمع بندی کامل و جامع 
از مقالات ارسال شده به همایش ارتقای 
شفافیت، دستور تشکیل دبیرخانه دائمی 
شــفافیت را صــادر کرد.دکتــر ذبیح ا... 
خدائیــان به معاونــت حقوقی و نظارت 
همگانی ســازمان بازرسی مأموریت داد 
کــه پیش بینی حکمــی در قانون برنامه 
هفتم توســعه مبنی بر الزام دســتگاه ها 
به ایجاد شــفافیت توأم با ضمانت اجرایی 
مناســب و تعیین دستگاه ناظر بر اجرای 
تکالیف تعیین شــده را با جدیت و ظرف 
مــدت یــک هفتــه پیگیــری کند.وی 
همچنین معاونــت راهبردی و مدیریت 
منابع ســازمان بازرسی را مکلف کرد که 
بازرســی برنامه ای سراســری با موضوع 
بررســی عملکرد دســتگاه ها در قوانین 
مختلــف مرتبط با شــفافیت و راه اندازی 

سامانه های تکلیفی را تعریف کند.

وزیر بهداشت:

داروخانه ها مملو از دارو است
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی با 
اشــاره به کمبود دارو در ماه های گذشــته، 
دربــاره اقدامات انجام شــده برای جبران 
کمبود دارو در کشــور، اظهار کرد: در حال 
حاضر ٩ هزار و ۶۰۰ قلم دارو در داروخانه ها 
داریــم و داروخانه ها مملو از دارو بوده، ولی 
ممکن اســت تنها چند قلــم دارو با کمبود 
مواجه شود که همواره نیز چنین مشکلاتی 
در کشــور وجود داشــته و مربــوط به این 
دولت نیست.بهرام عین اللهی افزود: کمبود 
دارویی که اخیرا ایجاد شــد، مربوط به آنتی 
بیوتیک و سرم بود و علت کمبود این دو قلم 
دارویــی نیز این بود که ما با یک آنفولانزای 
زودرس مواجه شدیم. وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی اضافه کرد: همین معضل 
در برخی کشــور های پیشرفته مثل آمریکا 
و کانــادا نیز وجــود دارد چرا که آنفلوآنزای 
زودرس باعث بالا رفتن مصرف و مواجه شدن 
ما با کمبود دارو بود. وی در ادامه تاکید کرد 
که البته این معضل با واردات و ســه شیفته 
شــدن تولیدات در حال جبران است. وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی  در پایان، 
تصریــح کرد: این قول را می دهم ظرف یک 
الــی دو ماه آینــده کمبود دارو در این چند 

قلم دارویی جبران شود.

کز مشاوره چگونه به  مرا
دانش آموزان کمک می کنند؟

مدیرکل امورتربیتی، مشاوره و مراقبت در 
برابر آسیب های اجتماعی با تاکید بر نقش 
مهم مراکز مشــاوره در کاهش آسیب ها، 
گفت: مراکز مشاوره در همان مراحل اولیه 
وقوع مشکل به دانش آموزان و خانواده ها 
کمک می کند و فرآیند شناســایی، ارجاع، 
درمان و پیگیری های بعدی با بررسی های 
دقیق و تخصصی انجام می شود.امیر تجلی 
نیا گفت: به منظور اجرایی سازی تکالیف 
ســند نظام جامع راهنمایی و مشــاوره، 
بازدیدهای ســرزده در اولویت قرارگرفت. 
در بازدیدهای ســرزده از مراکز مشــاوره 
از نزدیــک بعضی مشــکلات، معضلات و 
چالش های این مراکز، مورد بررســی واقع 
شده و تدابیر لازم در این خصوص اندیشیده 
می شــود.وی افزود: طی ماه های گذشته، 
هسته های مشاوره مناطق مختلف با تامین 
تجهیــزات و نیروی انســانی و اختصاص 
اعتبارات لازم به مراکز مشــاوره مســتقل 
تبدیل شد تا سهم مهمی را در ارائه مشاوره 
و کاهش آســیب های اجتماعی ایفا کنند. 
مدیر کل امورتربیتی، مشــاوره و مراقبت 
در برابــر آســیب های اجتماعی ادامه داد: 
همچنین خط تلفن فوریت های مشاوره ای 
به شــماره ۱۵۷۰ چند ماهی اســت که به 
مردم خدمت رسانی می کند و کسانی که 
نیازمند مشاوره فوری هستند می توانند از 
۸ صبح تا ۸ شب با این شماره تماس گرفته 
و مشــاوره اولیه را دریافت کنند. تجلی نیا 
اضافه کرد: این مشاوره ها در حوزه تربیتی، 
هدایت تحصیلی و آســیب های اجتماعی 
اســت که بــا هزینه بســیار پایینی ارائه 
می شــود و هزینه مشاوره های تخصصی 
نیــز برای دانش آموزان و اولیا نســبت به 

مراکز مشاوره متفرقه بسیار پایین است.

 بارش برف و باران 
در نقاط مختلف کشور

رئیــس مرکــز ملی پیش بینــی و مدیریت 
بحــران مخاطرات وضع هوا درباره شــرایط 
جوی کشــور اظهارکرد: بر اســاس تحلیل 
آخرین نقشــه های پیش یابی هواشناســی 
در بعــد از ظهر امروز چهارشــنبه)۳۰ آذر( 
در بخش هایی از اردبیل، شــمال آذربایجان 
شــرقی، ارتفاعات البــرز، مرکزی، گیلان، 
مازندران، گلستان و خراسان شمالی بارش 
باران و در مناطق مرتفع و سردســیر بارش 
برف پیش بینی می شود. بیشینه بارش امروز 
بــرای گیلان و غرب مازندران خواهد بود.از 
بعــد از ظهر امــروز به تدریج در بخش هایی 
از غــرب کشــور ابرناکی و بارش پیش بینی 
می شــود و پنجشنبه )اول دی ماه( علاوه بر 
غرب در بخش هایی از جنوب غرب کشــور 
و ارتفاعــات زاگرس مرکزی ابرناکی و رگبار 
پراکنده رخ می دهد. به گفته صادق ضیاییان، 
جمعه )۲ دی ماه( فعالیت سامانه بارشی در 
نواحی غرب، جنوب غرب، مناطقی از جنوب 
و مرکز کشور، ارتفاعات و دامنه های زاگرس 
مرکزی تشــدید خواهد شد و در این نواحی 
بــارش بــاران گاهی رعد و برق و وزش باد و 
در ارتفاعات بارش برف پیش بینی می شود. 
رئیــس مرکــز ملی پیش بینــی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوا افزود: شــنبه)۳ 
دی ماه( علاوه بر نواحی ذکر شده در نواحی 
شمال غرب، سواحل دریای خزر، ارتفاعات 
و دامنه هــای جنوبــی البــرز و بخش هایی 
 از شــرق و شمال شــرق کشور بارش ادامه 

خواهد داشت.

خبر ویژه

امتحانــات پایــان ترم دانش آموزان اســتان تهران با تاخیر و از ۱۰ دی ماه آغاز 
می شود. بر اساس این گزارش،  اداره کل آموزش و پرورش شهرستان های تهران 
در اطلاعیه ای که بر روی کانال اطلاع رسانی اش در شبکه شاد قرار داده، اعلام کرد 
که با توجه به غیر حضوری برگزار شدن کلاس ها در روزهای گذشته، امتحانات 
پایان ترم مدارس شهرســتان های اســتان تهران )با یک هفته تاخیر( از روز ۱۰ 
دی ماه ۱۴۰۱ آغاز می شود. بر اساس این اطلاعیه؛ این تصمیم شامل امتحانات 
نهایی پایه دوازدهم و دانش آموزان بزرگسال متوسطه اول نمی شود. بر اساس 

این گزارش ، علیرضا کریمیان، مدیر کل آموزش و پرورش شــهر تهران نیز با 
بیان اینکه امتحانات نهایی پایه دوازدهم مطابق با برنامه قبلی برگزار می شود، 
اظهار کرد: همچنین مدارس دوره متوسطه می توانند با دریافت مجوز کتبی از 
کمیســیون خاص آموزش و پرورش منطقه و طبق مصوبه ۶۶٩ شــورای عالی، 
امتحانات پایان ترم شــان را از ۱۰ دی ماه طبق مقررات برگزار کنند. مدیر کل 
آموزش و پرورش شهر تهران در ادامه تاکید کرد:  کمیسیسون خاص در ادارات 
آموزش و پرورش مناطق درباره اعمال این مصوبه حتما همکاری خواهند کرد.

اداره کل آموزش و پرورش شهرستان های تهران در اطلاعیه ای اعلام کرد؛

تغییر زمان برگزاری امتحانات دانش آموزان تهرانی

اینفوگرافی 

لودگی کمتری دارند؟   کدام وسایل حمل و نقل عمومی آ
این روزها آلودگی هوای تهران و چند کلانشهر دیگرِ کشور به اوج خود رسیده است. با این حال گزینه هایی وجود دارد تا بتوان درصدی از بار آلودگی 

شهرها را کاهش داد. در این اینفوگرافیک چند وسیلۀ نقلیۀ عمومی که کمی از آلودگی هوا با منشا وسایل نقلیه را کم می کنند را مشاهده می کنید.
منبع : ایسنا

رئیس شورای تهران اظهار داشت: وزیر کشور جلسه ای با حضور 
تمام معاونین وزارت خانه های درگیر با قانون هوای پاک و شهردار 

تهران برگزار کرد.
مهدی چمران با بیان  اینکه این جلســه با دســتور رئیس جمهور 
تشکیل شد، گفت: پیشنهاد دادیم که برنامه ها در قالب برنامه های 
کوتاه مدت و بلند مدت همچون خرید واگن و تامین اعتبار پیش 
بینی شود.چمران افزود: حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان در بودجه 
سال آینده برای تامین این دستگاه ها پیش بینی خواهد شد.وی با 
بیان اینکه قرار بر این شد که طرح ترافیک فروخته نشود، گفت: 
این پیشــنهاد نیز مطرح شــد که قیمت بلیت اتوبوس نصف شود 

تا مردم به سمت حمل و نقل عمومی بیایند.
وی افــزود: هیــات دولت و شــهردار تهران مســائل را دنبال می 
کنند، اما این موضوع انباشــته شــده از ســال های قبل اســت و 
مــا مرتــب اعلام کردیم که اگر شــهر را به عنــوان موجود زنده 
رها کنیم، دردها اینگونه رخ نشــان خواهند داد.علاوه بر تلاش 
بــرای تامیــن واگن که به این زودی تحویل داده نمی شــود، باید 
فرهنگ ســازی شــود که مردم از وسایل شخصی استفاده نکنند 
تــا بتوانیــم از این بحران عبور کنیم.چمران بــا بیان اینکه باید 
ســهم دولت در حمل و نقل عمومی جهت کاهش قیمت بلیت 
اتوبوس افزایش یابد، گفت: در مواردی دولت ها این سهم را کمتر 
 پرداخت کرده یا نپرداخته اند و این بحث مطرح شد که سهم دولت 

افزایش یابد.

رئیس شورای تهران پیشنهاد کرد؛ 

 نصف شدن 
قیمت بلیت اتوبوس 
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ملک مذکور دارای یک انشعاب آب می باشد و مستند مالکیت 
 ملک موصوف سند عادی بوده و فاقد سند مالکیت رسمی 

می باشد.
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باقیمانده با مدت 
بازپرداخت 60 ماهه 
خ سود بانکی %1۸ بانر
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ک ، روستای مشهد الکوبه، از فروعات ۸ گانه به نام م ارا
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میزان مالکیت بانک درملک مذکور 13/13 شعیر مشاع از ۹6 شعیر *4،367،۸۵0،000
*ششدانگ می باشد. ضمنا اراضی مورد نظر بصورت دیمزار می باشد.
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1،040،000،000*

میزان مالکیت بانک در ملک مذکور دو سهم مشاع از ۹12 سهم 
ششدانگ مزرعه عباس آباد می باشد. ضمنا اراضی مذکوربصورت 

دیمزار می باشد .
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میزان مالکیت بانک در ملک مذکور دو سهم مشاع از ۹12 سهم ششدانگ *1،11۵،200،000
*مزرعه عباس آباد می باشد. ضمنا اراضی مذکور بصورت دیمزار می باشد.

 نوبت پنجم

گهی:  142۹۵۹0 آ شناسه 

بانــک کشــاورزی اســتان مرکــزی در نظــر دارد تعــدادی از امــلاک مــازاد  خــود را در شهرســتان های تابعــه اســتان مرکــزی براســاس قوانیــن و مقــررات 
مربوطــه بــه شــرح ذیــل از طریــق مزایــده بــه فــروش برســاند . 

متقاضیــان میتوانــد بــرای کســب اطلاعــات بیشــتر و دریافــت اســناد مزایــده از تاریــخ 30 /1401/9 بــه مدیریــت شــعب بانــک در اســتان مرکــزی - 
واحــد حقوقــی  مراجعــه و ســپس پیشــنهادات خــود را بــه انضمــام اوراق تکمیــل شــده اســناد مزایــده از تاریــخ 1401/9/30  لغایــت پایــان وقــت اداری 
1401/10/12 بــه واحــد مذکــور تحویــل نماینــد. ضمنــاً حضــور شــرکت کننــدگان در جلســه بازگشــایی پــاکات بلامانــع اســت لیکــن عــدم حضــور پیشــنهاد 

دهنــده مانــع بازگشــایی پــاکات مزایــده نمــی باشــد. 
پاکتهــای پیشــنهادات ارائــه شــده در روزســه شــنبه مــورخ  13 /1401/10 از ســاعت 10 صبــح در مدیریــت شــعب بانــک در اســتان مرکــزی )بــه نشــانی 

اراک، خ امــام موســی صــدر ، روبــروی اداره بــرق( در حضــور اعضــاء کمیســیون معامــلات بانــک مفتــوح و قرائــت خواهــد شــد . 
توضیحات و شرایط : 

1- مبلغ پیشنهادی باید مشخص و معین و بدون ابهام باشد . 
2- مبلــغ ســپرده شــرکت در مزایــده معــادل 5% مبلــغ پایــه کارشناســی منــدرج در آگهــی میباشــد کــه بایــد توســط متقاضــی بــه حســاب مــورد اشــاره در 

بــرگ شــرایط واریــز و رســید آن بــا قیــد مشــخصات  دقیــق ملــک ضمیمــه فرمهــای شــرکت در مزایــده  گــردد .
3- شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف سیستم بانکی در قالب آئیننامه مربوطه میباشد.

4- ضــروری اســت متقاضیــان شــرکت در مزایــده قبــل از ارائــه پیشــنهاد جهــت اخــذ مــدارک، ســوابق و کســب اطلاعــات بیشــتر بــه مدیریــت یــا شــعب 
بانــک کشــاورزی اســتان مرکــزی  مراجعــه نمائیــد.

5- شایان ذکر است املاک عرضه شده به استثناء مواردی که سهم عرضه شده در ستون ملاحظات آن قید گردیده بصورت ششدانگ می باشد . 

6- بانــک کشــاورزی در همــه حــال در ردّ یــا قبــول یــک یــا کلیــه پیشــنهادهای خریــد بــدون ذکــر دلیــل و همچنیــن تجدیــد مزایــده یــا انصــراف از مزایــده 
یــا عــدم امــکان انجــام معاملــه بــه دلیــل معاذیــر قانونــی یــا اداری مختــار بــوده و صرفــاً مبالــغ پرداختــی متقاضــی خریــد )برنــده مزایــده( بــه نامبــرده 
ــز حــق هیچگونــه ادعایــی را نســبت بــه  مســترد خواهــد شــد. در ایــن حالــت بانــک هیچگونــه تعهــدی در قبــال متقاضــی خریــد نداشــته و نامبــرده نی

بانــک نخواهــد داشــت .
7- هزینه آگهی مزایده به عهده برنده مزایده می باشد.

8- مشــخصات امــلاک همــان مشــخصات ثبتــی ملــک میباشــد و بازدیــد از امــلاک و مطالعــه مــدارک و اســناد امــلاک بــرای تمامــی شــرکت کنندگان 
ضــروری اســت  و در صــورت عــدم بازدیــد محلــی و رؤیــت ملــک مــورد مزایــده کلیــه مســئولیتها بــه عهــده شــخص خریــدار مــی باشــد.

9- امــلاک عرضــه شــده بــا وضعیــت موجــود واگــذار شــده و در صــورت داشــتن متصــرف ، اقدامــات قانونــی جهــت تخلیــه و خلــع یــد بــر عهــده برنــده 
مزایــده  مــی باشــد. 

10- نحوه دریافت ثمن معامله پس از اعلام برندگان و همزمان با انعقاد  قرارداد بشرح مندرج در  متن آگهی مزایده می باشد .
11- سایر شرایط و پیشنهادات شرکت کنندگان در خصوص نحوه پرداخت بنابر نظر و تشخیص بانک قابل بررسی می باشد. 

12- هزینه نقل و انتقال اسناد مطابق عرف قانون معاملات می باشد. 
13- در مــورد شــرایط فــروش غیــر نقــدی امــلاک عرضــه شــده لازم بذکــر اســت ، باقیمانــده ثمــن معاملــه در قالــب عقــد اجــاره بــه شــرط تملیــک و بــا لحــاظ 

مــدت بازپرداخــت منــدرج در جــدول و بــا نــرخ ســود مصــوب شــورای پــول و اعتبارمــی باشــد.
14- اولویت با ارائه دهندگان  پیشنهاد به صورت نقدی می باشد.

آخرین مهلت شرکت در مزایده و تحویل پاکتهای پیشنهاد قیمت پایان وقت اداری مورخ 1401/10/12 می باشد. 

کنند سیگارهای الکترونیکی به ترک سیگار کمک نمی 
یک مطالعه جدید نشــان می دهد اکثر افرادی که هم از ســیگارهای 
ســنتی و هم از ســیگارهای الکترونیکی استفاده می کنند، احتمالاً به 

جای ترک سیگار، به سیگار کشیدن ادامه می دهند.
محققان دریافتند فقط ۱۰ درصد افراد سیگار کشیدن را ترک می کنند.
 ناندیتا کریشنان ، محقق ارشد از دانشگاه جرج واشنگتن در واشنگتن 
دی سی، گفت:  سیگارهای الکترونیکی به ترک قابل توجهی از سیگار 

کمک نمی کند. 
وی افزود:  با توجه به اینکه کشیدن سیگار مضر است و اثرات طولانی 
مدت استفاده از سیگار الکترونیکی ناشناخته است و استفاده همزمان 
از هر دو محصول خطر بیشــتری دارد، باید افراد را تشــویق به ترک 

مصرف هر دو محصول کرد. 
کریشنان گفت:  نیکوتین سیگارهای الکترونیکی اعتیاد آور است و با 

افزایش خطر بیماری قلبی و بیماری ریوی مرتبط است. 
او گفت:  مردم به دلایل مختلفی از ســیگارهای الکترونیکی اســتفاده 
می کنند که شامل تلاش برای ترک یا کاهش سیگار، جذابیت طعم ها، 
و این واقعیت که آن ها بوی بد نمی دهند، است و برخی برای دریافت 
نیکوتین در مکان هایی که نمی توانند ســیگار بکشــند از سیگارهای 

الکترونیکی استفاده می کنند. 
بــرای ایــن مطالعه، محققان داده هایی مربوط به ۵۴۵ ســیگاری که 

سیگار الکترونیکی هم می کشیدند، جمع آوری کردند.

آنها دریافتند که ۷۶٪ از شــرکت کنندگان روزانه ســیگار ســنتی 
می کشــیدند و ۳۳.۵٪ روزانــه ســیگار الکترونیکی می کشــیدند. 
در مجمــوع، نزدیک به ۸۲ درصد فکر می کردند اســتعمال ســیگار 

الکترونیکی ضرر کمتری نسبت به سیگار کشیدن دارد.
آنهــا همچنیــن دریافتند که ۶۶ درصد از مصرف کنندگان ســیگار 
الکترونیکی در طول دوره مطالعه ســیگار کشــیدن را ترک کردند، اما 
یک ســوم از آنها در طول دوره شــش ســاله مطالعه به مصرف سیگار 
ادامه دادند. در میان افراد ســیگاری، ۵۵ درصد به ســیگار کشــیدن 
ادامــه دادنــد، در حالی که ۲۷ درصد به آرامی و ۱۷.۵ درصد در اوایل 

مطالعه آن را ترک کردند.

دریچه علم
کلیسای مریم مقدس تهران؛ 

بنای گرانقدر ارامنه 

کلیسای مریم مقدس از بناهای تاریخی و جاهای 
دیدنی تهران است که در سال ۱۳۲۴ خورشیدی 
)۱٩۴۵ میلادی( با هزینه شخصی فردی خیر به 
نام رومان عیســی یان بنا شد. این کلیسا اولین 
کلیسا جامع ارامنه تهران به شمار می آید و تنها 
کلیسای جامع بین سال های ۱۳۴۲ خورشیدی 
)۱٩۴۵ میلادی( تا ۱۳۴٩ خورشیدی )۱٩۷۰ 
میــلادی( در پایتخــت بود. امروزه کلیســای 
مریم مقدس علاوه بر محل اجرای مراســم های 

مذهبی، میزبان بازدیدکنندگان نیز است. 
کلیســای مریم مقدس کــه قدمت آن به دوره 
پهلوی بازمی گردد، یادآور خاطرات بســیاری 
برای ارمنیان تهران، به خصوص ارمنیان ساکن 
محــلات اطراف آن اســت. معمار این کلیســا 
نیکلای مارکف بوده است. قرار داشتن مزار افراد 
سرشناس ارمنی همچون یپرم داوید داویدیان 
)معروف به یپرمخان(، ســردار مشــروطیت و 
هوهانس خان ماســحیان در محوطه  کلیسا به 

اهمیت این مکان می افزاید.
پس از انتقال خلیفه گری از ســاختمان کناری 
کلیســای مریم مقدس به محوطه  کلیســای 
سرکیس مقدس، انجمن های خیریه، آموزشی 
و تحقیقاتی در ســاختمان های اطراف کلیســا 
مســتقر شدند و با نصب نیم تنه  دکتر هاراطون 
داویدیــان در محوطــه ی کلیســا این مکان به 
یــک مرکــز مذهبی و فرهنگی بــرای ارمنیان 
تهران تبدیل شــد. کلیســای مریم مقدس در 
 ۱۳۸۱ شمســی با شماره ی ۷۲۳۷ به ثبت ملی 

رسیده است.

گردشگری

 شب یلدا؛ 
 شب زایش خورشید 

و پیروزی نور بر ظلمت

شــب یلدای ۸ هزار ســاله ایرانی شــبی اســت 
همراه با طلوع خورشــید و زایش مهر که شــب 
و تاریکی شکســت می خورند و روشنایی بر آنها 
پیروز می شود؛ و این در حالی است که بر اساس 
محاســبات نجومی تفاوت شب یلدا با شب های 
قبــل و بعــد خود نیز کمتــر از یک دقیقه بوده و 
معنای طولانی بودن شــب در همین زمان کوتاه 

نهفته است.
 شب یلدا در واقع از زمان غروب آفتاب در آخرین 
روز پاییز یعنی ۳۰ آذر شروع می شود و با طلوع 
آفتاب در اولین روز زمســتان یعنی اول دی به 

پایان می رسد. 
طبق روایات باســتانی شــب یلدا به پیروزی نور 
بر ظلمت مربوط اســت. در بعضی ایام و فصول 
روزها بسیار بلند می شود و در نتیجه در آن روزها، 
از روشــنی و نور خورشــید بیشتر می توانستند 
اســتفاده کننــد. این اعتقــاد پدید آمد که نور و 
روشنایی و تابش خورشید نماد نیک و موافق بوده 
و با تاریکی و ظلمت شــب در نبرد و کشــمکش 

هستند.
مردم دوران باستان و از جمله اقوام آریایی، از هند 
و ایرانی - هند و اروپایی، دریافتند که کوتاه ترین 
روزها، آخرین روز پاییز و شب اول زمستان است 
و بلافاصلــه پــس از آن روزها به تدریج بلندتر و 
شب ها کوتاهتر می شوند، از همین رو آن را شب 
زایش خورشــید )مهر( نامیده و آن را آغاز ســال 

قرار دادند.
امیرعباس شــهدادی، مدیر واحد فناور دهکده 
نجــوم پــارک علــم و فناوری اســتان کرمان و 
دبیر انجمن نجوم کرمان شــب یلدا را شــاهکار 
محاســباتی و میراث نیاکان پیشینیان توصیف 
کرد و گفت: این محاســبات دقیق وارد فرهنگ 
باستانی ما نیز شده و هر ساله یکی از آیین هایی 

است که ایرانیان آن را گرامی می دارند.

یادی از شاعر  باز باران با ترانه 

 گلچین گیلانی ، شاعری نوپرداز
شعر  باز باران با ترانه ، یکی از شعرهایی است که در خاطره جمعی ما 
مانده و گاه آن را در روزهای بارانی زمزمه می کنیم و شاد و خرم  به 

دوران کودکی می رویم.
  سیدمجدالدین میرفخرایی ، متخلص به  گلچین گیلانی  زاده ۱۱ 
دی ۱۲۸۸ در رشت که ۲٩ آذر ۱۳۵۱ در ۵۰ سالگی در لندن به علت 

بیماری از دنیا رفت.
او پزشک و شاعر و از خانواده ای سرشناس بود. مجدالدین تحصیلات 
مقدماتی را در زادگاهش گذراند و پــس از پایان این دوره به تهران 
آمد. تحصیل در دوره اول متوسطه را در مدرسه سیروس گذراند و از 

دوستان نزدیک او، در این دوره )۱۳۰۴-۱۳۰۷( ذبیح الله صفا بود. 
گلچین بعد در شعبه ادبی دبیرستان دارالفنون ثبت نام کرد و در این 
دوره شاگرد استادانی چون وحید دستگردی و عباس اقبال آشتیانی 
بود. گلچین مخصوصا با وحید دستگردی )مدیر مجله ارمغان( روابط 
نزدیکی داشت. از همین زمان هم همکاری او با مجله  ارمغان  و مجله  
فروغ  چاپ رشت)مدیریت ابراهیم فخرایی( آغاز شد برای اولین بار 

شعر او در سال ۱۳۰۷ در مجله  ارمغان  به چاپ رسید.  
او سپس وارد دارالمعلمین عالی شده و در رشته فلسفه و علوم تربیتی 
دانش آموخته شد. او در آزمون آخرین گروه صد نفری اعزام دانشجو 

به اروپا در سال ۱۳۱۲ پذیرفته شــد و به انگلستان رفت. او ابتدا به 
تحصیل رشته ادبیات پرداخت اما مدتی نگذشت که از تحصیل در 
ادبیات دست کشید و برخلاف قوانین و مقررات اعزام دانشجو که او 
را از تغییر رشته باز داشته بود، به رشته پزشکی پرداخت. همین امر 
موجب قطع هزینه تحصیلی او شد، اما گلچین از پای ننشست و به 
واسطه اقدامات خود و خانواده اش در ایران، مدتی بعد کمک هزینه 
تحصیلی او برقرار شد تا این که جنگ جهانی دوم درگرفت و دولت 

ایران همه دانشجویان اعزامی را به ایران فراخواند اما گلچین به این 
اخطار وقعی ننهاد و در آن  سال های سخت همچنان در لندن ماند. 
در این دوره، با تعطیلی دانشگاه و نرسیدن پول در ایران، ناگریز در 
زیر بمباران لندن به کارهایی چون گویندگی در رادیوی انگلستان و 
راندن آمبولانس)لاری( و غیره پرداخت. بعد از پایان جنگ جهانی 
دوم او توانست به تحصیلات خود ادامه دهد و در رشته بیماری های 

گرمسیری تخصص بگیرد.  
او بارها در مکاتبات خود با دکتر حسینعلی ســلطان زاده پسان، از 
دوســتان نزدیکش تلویحا از آمدن قریب الوقوع خود به ایران سخن 
گفته بود اما هر بار به عللی این کار انجام نگرفت و او تا پایان عمر در 

لندن ماندن و دیگر به ایران بازنگشت.
همانطور که اشاره شد گلچین از نوجوانی به شاعری پرداخت و کم کم 
به شهرت دست یافت. چند شعر از او در روزنامه های رشت و بعدها در 

مجله های ارمغان، روزگار نو، فروغ، و سخن منتشر شد.
گلچین گیلانی نخســتین شــاعر نوپردازی اســت که شعرش به 
کتاب هــای ابتدایی راه یافت. شــعر  بارانِ  او، که بخشــی از آن، از 
 چند دهه پیش به این ســو، در کتاب های درســی به چاپ رسید، 

معروف است.

چهره ها 

فرهنگ عمومی


